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TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, 
windy (Lift Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 601 218 560, dyżur elektryczny: 788 782 250, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 501 348 556; serwis instalacji gazowej i wentylacji: 22 858 00 12; pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560; 
windy:  22 641 19 16; pogotowie MPWiK: 994; pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

LUSTRACJA DZIAŁALNOŚCI INWESTYCYJNEJ 
  Przeprowadzony pod koniec ubiegłego roku audyt działalności in- 
westycyjnej „Energetyki” w roku 2020 nie wykazał nieprawidłowości 
w tym obszarze. Lustrację przeprowadził Związek Rewizyjny Spół- 
dzielni Mieszkaniowych RP.
  W badanym przez lustratora okresie w „Energetyce” trwała budowa 
budynków na Sielcach przy ul. Zwierzynieckiej 8C i 8D oraz prowa- 
dzone były przygotowania do inwestycji w narożniku Al. Polski Wal- 
czącej i ul. Czerniakowskiej, a także pawilonów na Sadybie. Analiza 
obejmowała sprawdzenie podstaw prawnych i organizacyjnych dzia- 
łalności inwestycyjnej, poprawności procesu przygotowania inwestycji, 
sposób finansowania, a także zagadnienia terenowo-prawne, wybór 
wykonawców, czy sposób prowadzenia nadzoru. 
  W liście polustracyjnym czytamy, że działalność inwestycyjna prowa- 
dzona była prawidłowo - nie sformułowano żadnych zaleceń. List 
polustracyjny oraz protokół z prac znajdują się na stronie internetowej 
spółdzielni. 

UWAGA NA OSZUSTWO „NA WSPÓLNOTĘ”!
  Oszuści nie próżnują i są bardzo kreatywni. W ostatnim czasie w nie- 
których budynkach na osiedlach pojawiły się informacje o nowym nu- 
merze konta, na który mieszkańcy powinni wpłacać opłaty związane  
z funkcjonowaniem…  wspólnoty mieszkaniowej. 
  Takie ogłoszenia były np. na Stegnach Północ. Informowały o za- 
wiązaniu się wspólnoty mieszkaniowej w danej nieruchomości i po- 
dawały nowy numer rachunku na który należy regulować opłaty eks- 
ploatacyjne. Co zrobić, gdy zobaczymy u siebie na klatce podobne 
ogłoszenie? Najlepiej zerwać, by nie wprowadzało w błąd innych. To 
bowiem zwykła próba oszustwa. Wszelkie ogłoszenia wywieszane 
przez administracje osiedli są opatrzone pieczątką administracji osied- 
la, zaś informacje dotyczące opłat są kierowane indywidualnie do 
mieszkańców.
 
MIESZKAŃCY OCENILI SPÓŁDZIELNIĘ
 Jak co roku, spółdzielnia przeprowadza badanie satysfakcji miesz- 
kańców. Do ponad 1900 wylosowanych mieszkańców trafiły ankiety  
z pytaniami o jakość usług wykonywanych przez administracje osiedli. 
Formularze trafiają właśnie do skrzynek listowych. Rozdano blisko 
2000 ankiet, o wynikach napiszemy w następnym numerze M6.

opr. red.

WYJAŚNIENIE
W poprzednim numerze M6 (nr 1(137)/2022), który ukazał się tuż przed świętami Bożego Narodzenia zamieściliśmy obszerny artykuł 
dotyczący nowych opłat za śmieci. Już po oddaniu gazety do druku, stołeczni radni sprawili mieszkańcom Warszawy „prezent pod choinkę”       
i kompletnie zmienili swoją decyzję sprzed raptem kilku tygodni. W efekcie materiał z M6 pt. „Za śmieci od metrażu mieszkania” nadawał 
się… do śmieci zanim jeszcze się ukazał. Była to sytuacja niezależna od Redakcji. 

SPÓŁDZIELNIA W SKRÓCIE

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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obra wiadomość jest taka, że „Energety- 
ka” cały czas dobrze zarabia. Planowany 

wynik z pozostałej działalności gospodarczej 
- już po opłaceniu podatku dochodowego, ma 
wynieść 6,86 mln zł, zaś same przychody         
w tym obszarze (głównie z wynajmu lokali 
usługowych) szacowane są na 19,2 mln zł. 
Wypracowywane w ten sposób środki poz- 
walają, między innymi, obniżyć opłaty eks- 
ploatacyjne. W tym roku korzyść dla człon- 
ków spółdzielni z tytułu przeznaczenia części 
nadwyżki na ten cel wyniesie 24 gr/mkw mie- 
sięcznie. To ważne, gdyż koszty związane          
z gospodarką zasobami mieszkaniowymi ro- 
sną - w efekcie w skali całej spółdzielni po raz 
pierwszy przekroczą 150 mln zł i wyniosą 
155,3 mln zł. 

Wzrost opłat niezależnych
 O przyczynach takiej sytuacji czytamy          
w Planie gospodarczym MSM „Energetyka” 
na rok 2022: „W związku z pogarszającą się 
sytuacją wzrastającej inflacji oraz kolejną pod- 
wyżką krajowego najniższego wynagrodzenia 
w ramach polityki społecznej prowadzonej 
przez rząd, konsekwencje przejawiają się we 
wzroście poszczególnych pozycji kosztowych 
przyjętych do kalkulacji, poczynając od ener- 
gii, wody, podatku i opłat publiczno-skarbo- 
wych, usług i robót budowlano-remontowych, 
a kończąc na zmianach w wynagrodzeniach 
pracowników”. Stwierdzenia te znajdują po- 
twierdzenie w kalkulacji kosztów: opłaty nie- 
zależne od spółdzielni stanowią już 57 proc. 
kosztów eksploatacji i ich wzrost jest dwu- 
cyfrowy. Dość wspomnieć, że jeszcze w 2020 
roku opłaty na które spółdzielnia nie ma wpły- 
wu stanowiły 52 proc. kosztów gzm. W pla- 
nie kosztów ponad połowę wydatków pono- 
szonych przez spółdzielnię znajdujemy w 
trzech pozycjach: dostawa ciepła (ogrzewa- 
nie oraz podgrzanie wody) - 43,5 mln zł,          
9 proc. więcej niż w zeszłym roku; wywóz 
śmieci - 19,9 mln zł, wzrost o 10 proc.; woda 
i kanalizacja - 14,8 mln zł, wzrost o 2 proc. 
  - Zyski spółdzielni z pozostałej działalno- 
ści gospodarczej pozwalają po części kom- 
pensować podwyżki w obszarze opłat eks- 

ploatacyjnych. Dlatego ważne jest, abyśmy 
nie tylko czerpali korzyści z obecnego stanu 
rzeczy, czyli z opłat za wynajem lokali usłu-
gowych, ale żeby w „Energetyce” przybywało 
nowych powierzchni komercyjnych, nowych 
inwestycji dzięki którym zyskamy dodatko- 
we środki dla naszych mieszkańców - mówi 
Grzegorz Okoński, prezes Zarządu MSM 
„Energetyka”. - Musimy być świadomi tego 
przełożenia: im spółdzielnia będzie spraw- 
niejsza w zarabianiu na działalności gospo- 
darczej, tym niższe będą opłaty - dodaje 
Grzegorz Okoński. 

37 mln zł na remonty i konserwację
   Remonty w tym roku w skali spółdzielni 
mają pochłonąć 28,9 mln zł. Oznacza to 
wzrost o 3,6 proc. w stosunku do planu na 
rok 2021. W tej kwocie zawierają się prace 
ogólnoosiedlowe oraz remonty pawilonów - 
łącznie osiedla wydadzą na ten cel 5,2 mln 
zł. Przeprowadzenie części prac będzie moż-
liwe dzięki pożyczkom z Centralnego Fun- 
duszu Remontowego - w momencie powsta- 
wania planu do Rady Nadzorczej zgłoszono 
46 wniosków o pożyczki na łączną kwotę 6,2 
mln zł. Najwięcej na remonty, podobnie jak 
przed rokiem, planuje wydać Sadyba - 7,7 
mln zł. Wszystkie prace dotyczące nierucho- 
mości zostały uzgodnione z radami domów- 
-nieruchomości. Nieco mniej, bo 7 mln zł, 
kosztować mają prace remontowe na Steg- 
nach Południe, gdzie aż 2,1 mln zł to remon- 
ty będące wynikiem wydanych decyzji admi- 
nistracyjnych. Ambitne plany mają Stegny 
Północ i Sielce: pierwsze z nich planuje prze- 
znaczyć na ten cel o 128 proc. więcej niż 
stanowiły wydatki w 2021 roku; na drugim      
z wymienionych osiedli wzrost ten wynieść 
ma ponad 70 proc. W wykonaniu zaplano- 
wanych prac z pewnością wyzwaniem będzie 
znalezienie wiarygodnych wykonawców,  jak

i zrealizowanie zadań w przyjętych kosztach. 
  Większe niż w latach poprzednich są też 
nakłady na konserwację. Łącznie w osiedlach 
jej koszty planowane są na 8,1 mln zł, co sta- 
nowi wzrost o 9,7 proc. Kwoty te przezna- 
czane są niezmiennie głównie na dbanie o in- 
stalacje elektryczne, hydrauliczne i konserwa- 
cję ogólnobudowlaną. Dla przykładu: aż 1,3 
mln zł kosztuje konserwacja bieżąca wind.
  Zgodnie z przyjętymi jesienią ubiegłego 
roku przez Radę Nadzorczą założeniami do 
planu, wskaźnik wzrostu wynagrodzeń w spół- 
dzielni odpowiada wielkości przyjętej przez 
rząd w założeniach do budżetu państwa na 
ten rok (6,7 proc.). Ponadto, od stycznia obo- 
wiązuje nowa stawka płacy minimalnej, któ- 
rej poziom ma duże znaczenie przy ustalaniu 
opłat, np. za sprzątanie i ochronę. W tym 
roku to 3010 zł, czyli o 7,5 proc. więcej niż  
w roku ubiegłym. Zatrudnienie pozostanie 
praktycznie bez zmian, na poziomie 341 eta- 
tów.

Budżet  jak w Augustowie
   Plan gospodarczy spółdzielni został przyję-
ty przez Radę Nadzorczą w styczniu. W trak- 
cie dyskusji o sytuacji finansowej spółdzielni 
zwrócono uwagę na dużą dynamikę wzrostu 
cen oraz wysoką inflację w ostatnim czasie      
i ewentualne konsekwencje tej sytuacji dla fi- 
nansów „Energetyki”. Drugi element dysku- 
sji dotyczył możliwości bardziej efektywnego 
wykorzystania przez mieszkańców pożyczek 
z CFR-u, który daje możliwość przeprowa- 
dzenia remontów w budynkach bez koniecz- 
ności wcześniejszego zebrania niezbędnych 
środków na funduszu remontowym. W świet- 
le szybko rosnących kosztów prac budowla- 
nych nabiera to nowego znaczenia, gdyż od- 
suwając w czasie zaplanowane lub niezbędne 
prace, trzeba się liczyć z wyższymi wydatkami.
  Analizując budżet „Energetyki” - spół- 
dzielni, której zasoby zamieszkuje ponad 40 
tysięcy osób - warto zwrócić uwagę na jedną 
rzecz: zsumowanie przychodów z gzm i po- 
zostałej działalności gospodarczej daje kwotę 
około 175 mln zł przychodów. Trudno po- 
równywać spółdzielnię mieszkaniową z mia- 
stem, ale… przychodami na podobnym po- 
ziomie, co „Energetyka” dysponują samorzą- 
dy średniej wielkości miast, jak Augustów, 
Nowy Dwór Mazowiecki lub Mława.

Przychody MSM „Energetyka” 
to już ponad 175 mln zł

6,86 MLN ZŁ TO PLANOWANY NA TEN ROK ZYSK NA CZYSTO Z DZIAŁALNOŚCI GOSPODARCZEJ. NIESTETY, ROSNĄ 
KOSZTY NIEZALEŻNE OD SPÓŁDZIELNI - ZA CENTRALNE OGRZEWANIE I PODGRZANIE WODY W SKALI WSZYSTKICH 

OSIEDLI RACHUNEK ZA TEN ROK WYNIESIE 43,5 MLN ZŁ.

D

Przygotowanie planu gospodarczego w obecnej sytuacji wysokiej inflacji i zmieniających się 
stóp procentowych, nie jest zadaniem łatwym. Tym bardziej w sytuacji, gdy ponad połowę 
kosztów stanowią opłaty niezależne od spółdzielni. To ich ceny zmieniają się najbardziej.

Z  tytułu  eksploatacji  mieszkań  łączne  
koszty  w  całej  spółdzielni  w  tym  roku  
to  ponad  155  mln  zł.  W  tym  rachunku  
połowę  -‐  78  mln  zł  -‐  stanowią:  
dostawa  ciepła,  woda  i  śmieci.  

M.I.
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DWA BUDYNKI, 169 MIESZKAŃ, PIĘĆ LOKALI USŁUGOWYCH. NA SIELCACH SPÓŁDZIELNIA ZAKOŃCZYŁA BUDOWĘ 
KOLEJNEGO ZADANIA INWESTYCYJNEGO. MIESZKAŃCY JUŻ WKRÓTCE ODBIORĄ KLUCZE DO MIESZKAŃ 

NOWE BUDYNKI NA SIELCACH JUŻ GOTOWE

ymbolicznego przecięcia wstęgi dokonali Prze- 
wodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energe- 

tyka” Janusz Gajda, Prezes Zarządu Grzegorz 
Okoński oraz Ireneusz Gryszpanowicz - Prezes 
Zarządu Alisma Construction, czyli generalnego 
wykonawcy inwestycji. W wydarzeniu udział wzięło 
kilkanaście osób zaangażowanych w projekt i jego 
realizację.
  Janusz Gajda powiedział, że polityka inwesty- 
cyjna prowadzona przez „Energetykę” służy całej 
spółdzielni i bardzo pozytywnie zmienia oraz do- 
pełnia tereny osiedli. Z kolei Grzegorz Okoński 
podziękował za poparcie działań i wsparcie w ich 
przeprowadzeniu ze strony Rady Nadzorczej. 

Wskazał, że jednym z celów spółdzielni 
jest budowa nowych zasobów, bo inwe- 
stycje takie podnoszą jakość życia na całym 
osiedlu, na którym powstają. 
  Prace na zapleczu biura Zarządu i admi- 
nistracji osiedla Sielce zaczęły się w 2019 r.  
od rozbiórki starych pawilonów. Praktycz- 
nie cały okres działań budowlanych i wy- 
kończeniowych przypadł na czas epidemii, 
co miało określone skutki. Prac nie przer- 
wano, ale wykonawca musiał uporać się       
z przejściowymi trudnościami w dosta- 
wach i dostępności materiałów i podwy- 
konawców. 
  Finalnie powstało 169 mieszkań (wszyst- 
kie znalazły już nabywców), pięć lokali 
usługowych, których koszty budowy sfi- 
nansowało osiedle Sielce, oraz 263 miejsca 
postojowe w garażu podziemnym. Na prze- 
stronnym patio znalazło się małe oczko 

wodne, niewielki plac zabaw dla dzieci 
oraz ławki. Wraz z wiosną pojawią się ele- 
menty zielni.
  Co ciekawe, zbieg okoliczności sprawił, 
że równolegle do uroczystości na terenie 
odbyła się... kontrola Powiatowego Ins- 
pektoratu Nadzoru Budowlanego. Pozy- 
tywny wynik tej kontroli pozwoli urzędo- 
wi nadzoru wydać pozwolenie na użytko- 
wanie, a tym samym da to możliwość 
przekazania kluczy nabywcom mieszkań. 
  MSM „Energetyka” realizuje inwestycje 
w tzw. systemie spółdzielczym. Oznacza 
to, że nabywcami mogą być wyłącznie 
członkowie spółdzielni i ich rodziny. W tym 
modelu nabywcy lokali pokrywają koszty 
inwestycji - spółdzielnia nie nalicza marży 
i nie zarabia. 
  Coś się kończy, coś zaczyna... Sfinalizo- 
wanie prac przy jednej inwestycji pozwala 
skupić się na kolejnej - ta powstanie w ro- 
gu Al. Polski Walczącej i ul. Czerniakow- 
skiej. Spółdzielnia aktualnie oczekuje na 
prawomocne pozwolenie na budowę. 

   Nowe inwestycje to szansa na pozytywną 
zmianę wcześniej zaniedbanego miejsca, 
stworzenia nowej przestrzeni ogólno- 
dostępnej dla wszystkich oraz nowoczesnej, 
estetycznej  architektury w naszym 
otoczeniu. Dwa nowe adresy na Zwierzy- 
nieckiej to z pewnością wartość dodana dla 
całego osiedla Sielce i MSM „Energetyka”. 
To co dziś widzimy jest jednoznacznym 
dowodem trafności decyzji Rady Nadzorczej 
i Zarządu Spółdzielni z poprzednich lat. 
Zamiast starych magazynów i substandar- 
dowej architektury, mamy nowoczesne 
mieszkania w nowoczesnych budynkach, 
których nie powstydziłby się najlepszy 
deweloper, a także garaż podziemny i lokale 
usługowe oraz zieleń, z których korzystać 
będą także okoliczni mieszkańcy. Jak 
popatrzymy historycznie właściwie wszystkie 
nasze inwestycje z ostatnich lat przyczyniały 
się do rozwoju danego osiedla, poprawy jego 
estetyki oraz zwiększania potrzebnych 
funkcji usługowych dla mieszkańców.   
   Łączenie nowego ze starym to najlepszy 
sposób, aby połączyć potencjał osiedli 
wypracowany przez dekady ze świeżym 
impulsem, którym są niewątpliwie nowe 
inwestycje.

Inwestycje to impuls 
dla całej spółdzielni
Grzegorz Okoński - Prezes Zarządu 
MSM „Energetyka”

10 marca uroczyście zakończono prace przy nowej inwestycji na osiedlu Sielce. W wydarzeniu 
udział wzięli przedstawiciele Rady Nadzorczej i Zarządu MSM „Energetyka”, osiedla Sielce             
i generalnego wykonawcy Alisma Construction. W najbliższym czasie nowi mieszkańcy       
odbiorą klucze do mieszkań.
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Dziś chyba nikt na całych Stegnach nie wyobraża sobie okolicy bez sklepu 
Auchan (wcześniej Simply) i innych placówek handlowo-usługowych           
w nowych budynkach przy św. Bonifacego. Osiedle właśnie zakończyło 
spłatę pożyczki służącej sfinansowaniu tych powierzchni i od tego roku 
budżet Stegien Południe zasilać będzie rocznie pokaźna kwota z najmu. 

udynki przy św. Bonifacego 66, 68 i 70, w których pierwsi mieszkańcy 
zamieszkali równo dziewięć lat temu, to obecnie - obok terenu sportowo- 

-rekreacyjnego, najbardziej rozpoznawalne miejsce na osiedlu.  
  Gdy ponad dekadę temu osiedle zdecydowało się sfinansować budowę 
lokali usługowe w nowych budynkach, nie była to decyzja łatwa, nie bra- 
kowało też sceptyków. Inicjatywę, a następnie decyzję podjęła rada osiedla, 
ale finalną zgodę musiało udzielić zebranie osiedlowe. Chodziło w końcu         
o gigantyczną pożyczkę - ponad 12 mln zł na budowę ponad 2000 mkw 
powierzchni użytkowej. Pożyczka właśnie została spłacona, a mieszkańcy 
Stegien Południe nie dołożyli do tego ani złotówki, gdyż na spłatę prze- 
znaczano kwoty uzyskiwane od najemców lokali usługowych, przede 
wszystkim od sklepu Simply przemianowanego obecnie na Auchan. Nie 
dołożyli, ale sporo zyskali - oprócz potrzebnych sklepów, teraz gigantyczny 
zastrzyk finansowy, który znacznie polepszy sytuację finansową osiedla. 
  Trudno chyba wyobrazić sobie lepszy „model biznesowy”: osiedle pożycza 
pieniądze z Centralnego Funduszu Remontowego - znacznie taniej niż ofe- 
rują banki; pojawiają się nowoczesne, pożądane przez mieszkańców sklepy    
i usługi; spłata odbywała się z przychodów z najmu; po spłacie budżet 
osiedla zyskuje stały zastrzyk gotówki. Nie brak głosów, że to najlepsza lo- 
kata kapitału w historii „Energetyki”. Przypomnieć należy, że zalety takiego 
rozwiązania dostrzegło osiedle Bernardyńska, którego wkład w lokale w bu- 
dynku przy św. Bonifacego 66 wynosi 16 proc. i odpowiadający temu zysk 
będzie trafiał na osiedle.
  - Oceniając po latach decyzję mojej Rady Osiedla o sfinansowaniu po- 
wierzchni użytkowych w budynkach przy ul. św. Bonifacego mogę z prze- 
konaniem potwierdzić jej słuszność. Okres spłaty szybko minął, spłata 
została dokonana z opłat za najem lokali a więc mieszkańcy osiedla nie wy- 
łożyli ani złotówki. A teraz przyszedł czas na korzystanie z efektów - ko- 
mentuje Marek Żyszko, przewodniczący Rady Osiedla Stegny Południe, 
który w proces był zaangażowany od początku.  
  Ale pieniądze to nie wszystko. Wielkopowierzchniowy sklep spożywczy 
oraz inne punkty handlowe i usługowe podniosły jakość życia w okolicy (to 
styk trzech osiedli „Energetyki”: Stegien Południe, Stegien Północ i Sadyby). 
W tym kontekście warto przypomnieć jeszcze jeden element: osiedle posta- 
wiło sobie za cel, aby w jednym z lokali powstała kawiarnia - miejsce dla 
mieszkańców, którego ewidentnie brakowało wówczas na osiedlu. W Radzie 
Osiedla powstała nawet specjalna komisja, która swoje działania zakończyła 
sukcesem. Cafe Bonifacy na stałe wpisała się w krajobraz okolicy i niedługo 
będzie obchodzić ósme urodziny. Dziś chyba mało kto wyobraża sobie, że na 
tym miejscu mógłby funkcjonować kolejny oddział banku, czy sklep z uży- 
waną odzieżą…
  Cały projekt stał się też przełomem w polityce „Energetyki” w zakresie 
powierzchni usługowych w nowych budynkach. Do tego momentu zasadą 
była sprzedaż, a spółdzielnia w momencie transakcji traciła wpływ na losy 
zbywanych powierzchni. Od tego czasu standardem jest finansowanie przez 
osiedle - tak stało się w obu nowych budynkach na Sielcach. 
  Inwestycja przy św. Bonifacego, także w nowe lokale mieszkalne, pozy- 
tywnie wpłynęła na osiedle - podniosła jakość życia w okolicy, odmłodziła 
Stegny, stała się ważnym źródłem pieniędzy dla osiedla. Stanowi dowód, że 
nowe budynki przynoszą korzyści znacznie wykraczające poza grono nabyw- 
ców nowych mieszkań.

NOWA INWESTYCJA W LICZBACH

✦ W trakcie budowy zużyto około 17 000 m3 betonu       
i ponad 2 000 ton stali zbrojeniowej. 
✦ Ze względu na wysoki poziom wód gruntowych,  
budynek "B" (jego płytę fundamentową) zakotwiono       
w gruncie przy pomocy 65 pali typu CFD każdy               
o długości od 7,5 do 8,5 m schodzących do głębokości 
nawet 16 m pod poziomem terenu. Łączna długość pali 
kotwiących to 520 m. Z tych samych względów budynek 
"A" został posadowiony na płycie fundamentowej              
o średniej grubości aż  120 cm.
✦ Na powierzchniach wspólnych w budynkach i na 
zewnątrz budynków zainstalowano łącznie około 1800 
szt. różnego rodzaju opraw oświetleniowych.  
✦ Na budowie w różnych okresach pracowało od 40 osób      
(w początkowej i końcowej fazie realizacji) do 120 osób 
w szczytowym okresie realizacji robót. Średnio na 
budowie działało około 90 osób. To pracownicy fizyczni 
oraz pracownicy nadzoru technicznego. 

INWESTYCJA, KTÓRA 
ZMIENIŁA OSIEDLE

Mariusz Ilnicki

B
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BERNARDYŃSKA
  Zakończono naprawy wind w pięciu bu- 
dynkach (Bernardyńska 2, 11, 13, 17, 21). 
Wykonany został częściowy remont po- 
mieszczenia węzła cieplnego po awarii sieci 
ciepłowniczej (Bernardyńska 13) oraz re- 
mont na klatce schodowej (Bernardyńska 3).  
W zakresie prac na osiedlu wykonano utwar- 
dzenie nawierzchni przy urządzeniach fit- 
ness (plac zabaw) oraz pod stojaki rowerowe 
wraz z montażem trzech stojaków (Bernar- 
dyńska 2).
  W wyniku wichur usunąć należało dwa 
drzewa przy ul. Bernardyńskiej 3 i 21 (zgoda 
WOŚ). Nie odnotowano szkody w mieniu 
spółdzielni.
  W marcu rozpoczęła się likwidacja lejów 
zsypowych zawierających azbest i remont 
pomieszczeń zsypowych w dwóch budynkach 
(Bernardyńska 11 i 17) - sfinansowanie prac  
z dotacji BOŚ.
   Trwają rozmowy z MPWiK w sprawie mo- 
żliwości wykonania nowego przyłącza wody 
do budynków (Bernardyńska 13 i 17). 
  W najbliższym czasie administracja prze- 
każe projekt planu remontów na lata 2022-   
-2026 do konsultacji Radzie Osiedla. W toku 
jest opracowanie stałej organizacji ruchu dla 
dróg wewnętrznych.
  Za rok 2021 osiedle może otrzymać (po 
decyzji WZCz) pierwsze środki finansowe    
z tytułu udziałów lokalu użytkowego przy ul. 
św. Bonifacego. Pożyczka na ten cel została 
spłacona.
  W tym roku odbyły się dwa posiedzenia 
plenarne RO online. Rada pozytywnie za- 
opiniowała wnioski o przedłużenie umowy 
na konserwację domofonów i monitoringu, 
wydzierżawienie terenu pod istniejący kiosk 
na sprzedaż owoców i warzyw (Bernardyń- 
ska 21). Ponadto przyjęto zasadę ujednoli- 
cenia sposobu korzystania z miejsc parkin- 
gowych dla osób niepełnosprawnych - będą 
to miejsca ogólnodostępne dla tych osób. 

IDZIKOWSKIEGO
  Zakończyła się planowana wymiana po- 
ziomów instalacji ciepłej i zimnej wody wraz 
z cyrkulacją, która objęła wszystkie budynki.
  W lutym, podczas silnych wiatrów, wyła- 
maniu uległo kilka drzew na terenie osiedla, 
interweniowała straż pożarna. W wyniku 

oderwania się elementów reklam zewnętrz- 
nych uszkodzone zostały dwa samochody.
   Administracja wraz Radą Osiedla są w trak- 
cie przygotowywania pięcioletniego planu re- 
montów dla osiedla. Rada, ze względu na za- 
chorowania na Covid-19 musiała wrócić do 
spotkań online. W ramach nadzoru Rady 
Osiedla nad działalnością administracji, 
przeprowadzono kontrolę w temacie zaległo- 
ści w opłatach. Przy współpracy z Zarządem 
udało się zażegnać problem z uciążliwością 
lokatora w budynku Pyjasa 1.
  Do rozwiązania pozostaje - ważna dla pra- 
widłowego funkcjonowania osiedla - kwestia 
parkingu wzdłuż ul. Idzikowskiego.
 Rozpoczęły się rozgrywki piłkarskie Ener- 
getycznej Ligi Mistrzów - osiedle tradycyjnie 
udostępniło boisko.

SADYBA
   W ostatnim czasie wykonano instalację sy- 
stemu monitoringu w budynku Korczyńska 
6A. W toku jest wymiana drzwi wejściowych 
do korytarzy piwnic i pomieszczeń technicz- 
nych w budynkach Przy Bernardyńskiej Wo- 
dzie 3 oraz Powsińska 15. Przy Korczyńskiej 
8 trwa wymiana drugiej windy. Pozostałe 
prace w realizacji to wymiana pionów kana- 
lizacji w przy ul. św. Bonifacego 74 oraz 
kapitalny remont loggii w budynku Jaszo- 
wiecka 5. Z kolei w najbliższym czasie roz- 
poczną się kapitalne remonty wszystkich bal- 
konów w budynkach przy ul. św. Bonifacego 
74 oraz przy ul. Konstancińskiej 7.
   W lutym przeprowadzono sześć postępo- 
wań przetargowych, z czego rozstrzygnięto 
dwie procedury. Dwa przetargi zostały unie- 
ważnione, pozostałe dwa są jeszcze w toku. 
Wybrano wykonawców do wymiany insta- 
lacji gazowej w budynku przy ul. Bonifacego 
89 oraz do remontu kominów wentylacyj- 
nych wraz z montażem nasad kominowych 
w budynku przy ul. Przy Bernardyńskiej 
Wodzie 11. W trakcie są przetargi na wyko- 
nanie modernizacji instalacji elektrycznych w 
dwóch budynkach (ul. Solankowa 6 i So- 
bieskiego 62) oraz na wykonanie ocieplenia 
cokołu wraz z wykonaniem opaski budyn- 
ków przy Przy Bernardyńskiej Wodzie 1 i 1A.
  W marcu planowane jest, m.in. postępo- 
wania przetargowe na: wykonanie projektów 
budowlano-technicznych remontów loggii w 
budynkach przy ul. Jaszowieckiej 10, 12, 14 
oraz przy ul. Korczyńskiej 6, 8, 10; na wy- 
mianę poziomów kanalizacji sanitarnej pod 
posadzką piwnic w budynku przy ul. Boni- 
facego 77. Trzeci prowadzony przetarg do- 
tyczy wymiany zadaszeń nad dojściami oraz 
przebudowy dojść do budynku przy ul, Kor- 
czyńskiej 13 i Jaszowieckiej 12 oraz prze- 
budowy dojścia do budynku przy ul. Kor- 
czyńskiej 10.

 Dział zieleni prowadzi cięcia redukujące       
i odmładzające drzew i krzewów. W lutym 
dużo wysiłku włożono w usuwanie skutków 
nawałnic. Realizowana jest budowa pergoli 
przy altanie śmietnikowej na tyłach budynku 
Jaszowiecka 14.

SIELCE
  Plan remontów na ten rok (4,577 mln zł. zł; 
w tym remonty ogólnoosiedlowe - 300 tys. zł) 
zostanie w marcu poddany korekcie z tytułu 
przyznanych pożyczek z CFR na realizację 
remontów w budynkach Piwarskiego 16, 
Czerniakowska 32 i Zwierzyniecka 1. Do- 
kumentacja jest w przygotowaniu. Dodatko- 
wo, do zakończenia pozostały prace z 2021 r. 
takie jak: remont loggii w trzech budynkach: 
Zwierzyniecka 3, Czerniakowska 36A i Czer- 
niakowska 38A, remont balustrad balkono- 
wych w budynku Melomanów 10 oraz re- 
mont wejść do budynku w Gierymskiego 7.
  Zaplanowane na ten rok remonty w budyn- 
kach, to między innymi: wymiana suchych 
pionów ppoż. na nawodnione w sześciu bu- 
dynkach; wymiana poziomów kanalizacji       
w pięciu budynkach; modernizacja instalacji 
c.o. w jednym budynku; budowa nowych 
przyłączy wody z montażem zestawów hy- 
droforowych w trzech budynkach; wymiana 
pionów z.w., c.w. i cyrkulacji w jednym bu- 
dynku; remont instalacji gazowej w jednym 
budynku; remont wejść w dwóch budynkach; 
remont loggii w czterech budynkach; remont 
dachu w jednym budynku; budowa trzech 
altanek śmietnikowych oraz wykonanie audy- 
tów efektywności energetycznej dla czterech 
budynków, które mają elewacje do remontu 
(izolacja o grubości zaledwie 5 cm), aby 
właściwie określić zakres potrzebnych prac.
   Do realizacji wpisane są też pozycje niewy- 
konane w ubiegłym roku z powodu prze- 
wlekłości uzgodnień projektowych i urzędo- 
wych – są to przebudowy stref wejściowych      
i montaże platform windowych dla osób 
niepełnosprawnych przy dwóch budynkach.
  Zaplanowane remonty na terenie osiedla to 
przebudowa miejsc parkingowych przy 
górnym ciągu pieszo-jezdnym, remont na- 
wierzchni chodników, wycinki i nasadzenia 
zieleni na terenach osiedla oraz naprawy 
urządzeń na placu zabaw i boisku. 
  W administracji trwa sporządzanie sprawo- 
zdań za ubiegły rok na potrzeby bilansu            
i prezentacji wyników do zatwierdzenia przez 
organy samorządowe oraz przygotowanie 
przetargów na wymianę kanalizacji i budowy 
przyłączy wody. W toku jest także opraco- 
wanie planu wieloletniego na najbliższe pięć 
lat. W związku z tym do rad domów trafiła 
ankieta dotycząca potrzeb budynków w za- 
kresie inwestycji proekologicznych w latach 
2022-2026. 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI



marzec-kwiecień

7

  W najbliższym czasie dodatkowym zada- 
niem dla administracji będzie udział w od- 
biorach i przekazywaniu do użytkowania 
nowej inwestycji przy ul. Zwierzynieckiej 
(169 mieszkań i 5  lokali użytkowych).
  Od 1 stycznia 2022 r. na stanowisko p.o. 
z-cy kierownika administracji osiedla ds. 
technicznych został zatrudniony Grzegorz 
Fronc.

STEGNY POŁUDNIE
 Na ostatnim plenum Rada rozpatrywała 
wnioski administracji dotyczące wieloletnie- 
go planu remontów osiedla dla nierucho- 
mości nie posiadających rad domów, a także 
wnioski związane z najmem lokali usługo- 
wych. Rozpatrzono też pozytywnie wniosek 
administracji podyktowany prośbami miesz- 
kańców o pozostawienie parkingów społecz- 
nych w przypadku zamontowania szlabanów.
 Administracja w ostatnim czasie uczestni- 
czyła w postępowaniach przetargowych          
w Zarządzie: na wykonanie modernizacji in- 
stalacji elektrycznych w częściach wspólnych 
budynków Korsykańska 3 i 5 oraz na wyko- 
nanie przyłączy wody do sześciu budynków 
mieszkalnych przy ul. Iberyjskiej 4, 5, 6, 7, 
Egejskiej 11 i 13. Oba postępowania wyło- 
niły wykonawców.
  Zakończono prace związane z likwidacją 
hydroforni i wykonaniem nowych przyłączy 
indywidualnego zasilania budynków Korsy- 
kańska 1, 3, 5, 7, Nicejska 1 oraz Katalońska 
1, 3, 5 i 7. Wykonano wymianę poziomu 
instalacji z.w., c.w. oraz ccw wraz z izolacją 
termiczną w budynkach Korsykańska 1 i 7 
oraz prace remontowe instalacji z.w. c.w. na 
Korsykańskiej 3. W budynku Egejska 6 do- 
konano uzupełniającej wymiany pionów in- 
stalacji z.w., c.w. oraz ccw. Zakończono także 
przeglądy pięcioletnie instalacji elektrycznej 
na Sardyńskiej 6 i 8 oraz modernizację WLZ 
na Egejskiej 7. W budynku Bonifacego 70, 
wykonano renowację ścian przy sklepie 
Auchan oraz w garażu, a także zwiększono 
czas archiwizacji monitoringu. W holu ga- 
lerii handlowej rozbudowano system CCTV. 

W budynku tym wykonano także roczny 
przegląd drzwi ppoż. i wymieniono wpusty 
dachowe. 
  Na terenie osiedla, zgodnie z planem na 
2022 r., wykonano przebudowę dwudziestu 
przejść pod kątem likwidacji barier archi- 
tektonicznych dla osób niepełnosprawnych,  
a także wykonano przeglądy instalacji gazo- 
wej i wentylacji.
 Obecnie w budynkach dokonuje się mon- 
tażu samozamykaczy oraz wymian wodo- 
mierzy po okresie legalizacji na polewacz- 
kach i na instalacji poboru wody w AO. Na 
ukończeniu są prace związane z wykonaniem 
okładziny z płytek granitowych na parterach 
w budynku Bonifacego 68. W budynku Egej- 
ska 1 trwa modernizacja oświetlenia klatek 
schodowych, a w budynku Egejska 8 moder- 
nizacja WLZ. Przy Barcelońskiej 5 trwa 
uzupełniająca wymiana pionowej instalacji 
gazowej, a przy Capri 2 i 4 naprawa elewacji.
  Dokonano cięć pielęgnacyjnych drzew przy 
Egejskiej 5, 6, 7 i 8, a po usunięciu drzew 
wykonano frezowanie karp. 
   Administracja pozyskała nowego najemcę 
- przygotowuje się lokal usługowy pod pla- 
cówkę Poczty Polskiej w pawilonie przy Bar- 
celońskiej 1. W pawilonie na Portofino 8 
usługi pralnicze zostaną przeniesione do lo- 
kalu po agencji pocztowej. Przy zbiorniku 
retencyjnym zostanie zamontowana samo- 
obsługowa stacja naprawy rowerów. 
  Od 1 marca wszyscy właściciele (2065) oraz 
kontrahenci (156), którzy wyrazili zgodę na 
przesyłanie dokumentów dotyczących opłat 
drogą elektroniczną będą również w ten spo- 
sób otrzymywać korespondencję. 
  W OKAS-ie na Barcelońskiej nadal można 
zapisywać się na bezpłatne zajęcia ogólno- 
rozwojowo-piłkarskie dla dzieci ze Stegien 
Południe, które ruszają w marcu na boisku 
przy Maltańskiej (tel. 513 418 223).

STEGNY PÓŁNOC
  Już na początku roku administracja przystą- 
piła do realizacji pierwszych remontów           
- objęły one prace, na które umowy zawarto 

pod koniec zeszłego roku. Do tej grupy zali- 
czamy: remont dziesięciu klatek schodowych 
w budynku przy ul. Warneńskiej 3; wymianę 
instalacji elektrycznej oświetlenia i gniazdek 
w piwnicach w budynkach przy ul. Złotych 
Piasków 2, Warneńska 1 i Sewastopolska 4; 
montaż izolacji rur ciepłej wody użytkowej 
oraz cyrkulacji ciepłej wody w 25 budynkach.
  Pod koniec lutego rozpoczęła się budowa 
23 altan śmietnikowych na osiedlu. Prze- 
widywany termin zakończenia inwestycji to 
lipiec tego roku.
  Rozpoczęły się już prace związane z wyko- 
naniem systemu kontroli dostępu do bu- 
dynku przy ul. Warneńskiej 4.  Zakres robót 
obejmuje wymianę okablowania i montaż 
wideodomofonów w 80 mieszkaniach. 
 Zakończono remont jedenastu pomiesz- 
czeń zsypowych w budynku Czarnomorska 
17 będący elementem programu usuwania 
azbestu z budynków osiedla. Realizacja prac 
w przeważającej części została sfinansowana 
z pozyskanej pomocy de minimis (90 tys. zł). 
  W związku z przejściem na emeryturę za- 
trudnionych w administracji elektryków, 
przeprowadzono przetarg na konserwację 
elektryczną na osiedlu, która jest obecnie do- 
meną firmy zewnętrznej. Od 1 lutego firma 
ta odpowiada za konserwację w budynkach 
mieszkalnych, usługowych, konserwację 
oświetlenia na osiedlu i pogotowie elek- 
tryczne w budynkach.
  Administracja rozpoczęła rozmowy w po- 
tencjalnym wykonawcą konserwacji systemu 
monitoringu w windach w 19 budynkach. 
Celem jest poprawa sprawności systemu mo- 
nitoringu i ograniczenie dewastacji wind. Po- 
nadto stałym problemem na osiedlu jest 
zjawisko graffiti - administracja na bieżąco 
usuwa grafiki (najczęściej finansowane z po- 
lisy ubezpieczeniowej nieruchomości). 
  W lutym zaczęły się coroczne przeglądy 
gazowe i wentylacyjne. Zaś pod koniec mar- 
ca administracja planuje przeprowadzić na- 
prawy urządzeń na osiedlowym integracyj- 
nym placu zabaw przy ul. Złotych Piasków.

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

Reklama

Kochani Klienci, drodzy Partnerzy,
Dziękujemy Państwu za wszystkie spotkania, zakupy, czas spędzony 
w naszym sklepie. Niestety, sytuacja pandemiczna spowodowała, że 
musimy pożegnać się z Państwem.

Zamykamy sklep, ale zawsze będziemy pamiętać o naszych miłych 
Klientach. 

Serdeczne podziękowania kierujemy również do pracowników 
Administracji Osiedla Sielca i Zarządu MSM „Energetyka” za cztery 
lata współpracy.

Daria i Kinga Pytlak
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Na Stegnach Południe testowany jest system iMieszkaniec, który 
pozwala zgłosić usterkę lub awarię poprzez aplikację w telefonie 
albo stronę internetową. Po tym, jak do nowinki przystosują 
się administracje,  mobilna obsługa zgłoszeń będzie dostępna             
na wszystkich osiedlach i będzie w niej odnotowywane każde         
tego typu zgłoszenie w spółdzielni. 

nnowacyjny system do zgłoszeń i obsługi usterek najpierw trafił na 
osiedle Stegny Południe. Tam, przez kilka miesięcy administracja 

wspólnie z twórcami programu pracowali nad przygotowaniami syste- 
mu do wdrożenia na wszystkich osiedlach. Po zakończeniu testów, do 
stosowaniu do wymagań i specyfiki „Energetyki” oraz zaznajomieniu 
się z jego funkcjonalnościami przez pracowników administracji,  
iMieszkaniec będzie dostępny dla wszystkich mieszkańców.
   Na czym polega działanie programu? Po założeniu konta użytkow- 
nika, mieszkaniec będzie mógł w prosty sposób zgłosić awarię, czy 
usterkę - albo przez stronę internetową, albo przez aplikację na smart- 
fony. Można opisać problem, można dodać zdjęcie, by było łatwiej 
służbom administracji o właściwą reakcję. Zgłoszenie zostanie prze- 
kazane do koordynatora, który będzie w każdej administracji. Po we- 
ryfikacji, zadanie zostanie przydzielone odpowiedniemu pracowniko- 
wi lub firmie zewnętrznej, która odpowiada za dany obszar. Właściwy 
pracownik odbierze zlecenie na swoim smartfonie na którym - po wy- 
konaniu prac - odznaczy zamknięcie zlecenia. Na koniec zgłaszający 
mieszkaniec otrzyma powiadomienie o rozwiązaniu problemu. Sys- 
tem usprawni też działanie administracji - zlecenia  mogą wystawiać 
administratorzy i trafią one od razu do konserwatorów.

ak tłumaczy Michel Davidovic z Biura Zarządu, założenia są takie, 
by do systemu iMieszkaniec trafiało każde zgłoszenie awarii lub 

usterki w spółdzielni. Także te zgłaszane osobiście, czy telefonicznie. 
Te do systemu wprowadzi koordynator. - Dziś praktyki na osiedlach 
są bardzo różne. Chcemy zunifikować ten obszar działania poprzez 
wprowadzenie innowacyjnego rozwiązania jakim jest iMieszkaniec. Do- 
datkowo uzyskamy możliwość analizy i systematyzacji problemów 
pojawiających się na osiedlach. To z kolei będzie podstawą do zastoso- 
wania odpowiednich środków zaradczych - mówi Michel Davidovic. 
  Aplikacja daje bowiem możliwości świetnej kontroli tego, co się 
dzieje ze zgłoszeniami. Każda, nawet drobna informacja zapisuje się w 
systemie. Wiadomo, kto komu co zlecił, o której godzinie i kiedy 
zostało to wykonane. Spółdzielnia chce, żeby system działał jednak 

także w drugą stronę - to znaczy, by mieszkańcy mogli otrzymywać 
powiadomienia od administracji, na przykład dotyczące przerwy w do- 
stawach wody, czy konieczności zrobienia przeglądu instalacji.
   - Po trzech miesiącach funkcjonowania systemu na osiedlu Stegny 
Południe zaobserwowano, że znacznie skrócił się czas reakcji wyko- 
nawców na zgłaszane usterki i zdecydowanie łatwiej jest kontrolować 
przebieg realizacji ich prac. Faktury wystawiane przez wykonawców 
dotyczą zleceń faktycznie zrealizowanych, zgodnych z wykazem z sys- 
temu. Sam wykaz zawiera dokładne miejsce wystąpienia usterki, co 
przekłada się na sprawniejszą pracę księgowości. Na naszym osiedlu 
rocznie rejestruje się około 6 tys. zgłoszeń. Dotychczasowy sposób ich 
koordynacji nie dawał możliwości dokładnej analizy. Dzięki syste- 
mowi iMieszkaniec administracja zyskała narzędzie do planowania, 
analizy częstotliwości awarii w podziale na budynki i pawilony, czy 
kontrolę czasu realizacji poszczególnych wykonawców - mówi Bar- 
tosz Jagielski, kierownik administracji osiedla Stegny Południe. Zwra- 
ca też uwagę na korzyści dla przedstawicieli mieszkańców. Możliwość 
przeglądania historii i tworzenia statystyk na bazie zgłoszeń będzie 
miała ogromne znaczenie przy opracowaniu planu remontów budyn- 
kowych i przedstawianiu propozycji radom domów nieruchomości.
    Z systemem zapoznali się pracownicy administracji ze Stegien Poł- 
udnie, pod koniec lutego miały miejsce szkolenia dla pracowników 
pozostałych administracji. Teraz zacznie się wdrażanie na wszystkich 
osiedlach. Ostatni etap całego procesu to uzyskanie dostępu przez 
mieszkańców - to będzie miało miejsce za kilka miesięcy.

erwis iMieszkaniec jest dostępny zarówno jako strona www, jak 
też jako aplikacja mobilna iMieszkaniec, dostępna za darmo na 

urządzenia z systemem Android oraz iOS. Do korzystania trzeba za- 
łożyć swoje osobiste konto. Po weryfikacji przez służby spółdzielni 
prawa do podanego w procesie rejestracji lokalu, uzyskamy dostęp do 
serwisu. 
   Jak zwraca uwagę Leszek Kaczmarski, członek Zarządu ds. ekono- 
micznych, to nie pierwsza tego typu innowacja w „Energetyce”. Od 
kilku dobrych lat działa system umożliwiający uzyskanie pełni infor- 
macji o stanie opłat eksploatacyjnych.
   iMieszkaniec obsługuje już kilkaset podmiotów zarządzających nie- 
ruchomościami w całej Polsce. Został stworzony z myślą o spółdziel- 
niach mieszkaniowych we współpracy z dwoma wrocławskimi pod- 
miotami: MSM „Energetyk" i SM „Wrocław-Południe". 

I

„Energetyka” coraz bardziej smart. 
iMieszkaniec wkracza na osiedla

Mariusz Ilnicki

SZUKASZ LOKALU NA 
DZIAŁALNOŚĆ GOSPODARCZĄ?

Sprawdź ofertę  MSM „Energetyka”. 
Dostępne są lokale na osiedlach:

   Bernardyńska  |   22 841 90 37              
                  Sielce   |   22 841 38 86
              Sadyba    |   608 557 520      
    Stegny Północ |   22 842 02 29
    Stegny Rożek  |   22 858 19 90

Ogłoszenie własne

J
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W 2022 roku Rada Nadzorcza obradowała do tej 
pory dwukrotnie. Przyjęła uchwałę w sprawie planu 
gospodarczego na ten rok. W styczniu i lutym 
zapoznała się z szeregiem ważnych informacji:        
od sytuacji spółdzielni w obszarze inwestycyjnym, 
poprzez kwestie regulacji stanu prawnego gruntów, 
po możliwości zastosowania OZE w „Energetyce”. 
W porządku obrad znalazła się również coroczna 
informacja o systemie zarządzania jakością ISO 9001. 

odczas pierwszego w tym roku posiedzenia plenarnego 
Rady Nadzorczej przyjęto uchwałę w sprawie planu 

gospodarczego spółdzielni na rok 2022. Szczegółowo pi- 
szemy o tym w materiale na stronie 6. W porządku obrad     
w styczniu znalazł się też punkt dotyczący lustracji działal-
ności inwestycyjnej prowadzonej w 2020 roku. Członkowie 
RN zapoznali się z informacją na ten temat - przeprowa- 
dzający audyt Związek Rewizyjny Spółdzielni Mieszkanio- 
wych RP nie zdiagnozował żadnych nieprawidłowości w tym 
obszarze działalności. Wyniki lustracji, zgodnie z prawem, 
zostaną przedstawione członkom spółdzielni na najbliższym 
WZCz. Protokół z lustracji jest dostępny na stronie inter- 
netowej spółdzielni w zakładce „Protokoły z lustracji".
  W nowym roku kontynuowane są również, prowadzone 
regularnie przez Radę Nadzorczą, nowelizacje treści regula- 
minów obowiązujących w spółdzielni. W styczniu podjęta 
została uchwała dostosowująca do obecnego stanu prawnego 
Regulamin przetargu o pierwszeństwo zawarcia umowy usta- 
nawiającej tytuł prawny do lokalu mieszkalnego w MSM 
„Energetyka".
  Podczas dwóch tegorocznych posiedzeń plenarnych RN 
sporo było informacji o różnych aspektach funkcjonowania 
spółdzielni. Zarząd przedstawił informację na temat inwes- 
tycji; materiał o bieżących sprawach związanych z regulacją 
stanu prawnego gruntów; a także obszerną analizę dotyczącą 
opłacalności zastosowania instalacji fotowoltaicznych i pro- 
blemach związanych z ich montażem na budynkach spół- 
dzielni. W dokumencie pokazano analizę kosztów i korzyści 
z paneli PV zainstalowanych na wszystkich budynkach osied- 
la Idzikowskiego oraz przytoczono doświadczenia innych 
spółdzielni mieszkaniowych w Polsce, które wykorzystują 
fotowoltaikę na szerszą skalę. Konkluzją materiału jest 
stwierdzenie, że potrzeba opracowania centralnego programu 
OZE dla MSM „Energetyka” bazując na analizach tech- 
niczno-ekonomicznych oraz uwzględniającego specyfikę 
techniczną budynków spółdzielni. Obszerniejszy materiał 
poświęcony temu zagadnieniu zaprezentujemy w kolejnym 
wydaniu M6. 
   Podczas posiedzenia w lutym miało miejsce coroczne spra- 
wozdanie dotyczące funkcjonowania w „Energetyce” systemu 
zarządzania zgodnego z ISO 9001:2015. Materiał przed- 
stawił Marek Linkiewicz - pełnomocnik Zarządu ds. syste- 
mu zarządzania jakością. W swojej prezentacji w szczegól- 
ności dokonał analizy audytów wewnętrznych i szkoleń dla 
pracowników związanych z posiadanym certyfikatem (od- 
bywa się ich ponad 100 każdego roku; dotyczą aspektów 
finansowych i technicznych) i progresu w jakości zarządzania 
zasobami, jaki osiągnięto wskutek wdrożenia norm ISO.

   Nie zabrakło też decyzji personalnych: za zgodą członków RN, do składu 
Komisji Samorządowo-Organizacyjnej dołączył Zdzisław Rothe.
   Wskutek pandemii kadencja obecnej Rady trwa od czerwca 2019 roku. Od 
tego czasu odbyły się już 34 posiedzenia plenarne, z tego 26 przeprowadzono  
w  formie wideokonferencji. 

DWA PLENARNE POSIEDZENIA RADY W 2022 WYPEŁNIŁO SZEREG INFORMACJI I DYSKUSJI O INWESTYCJACH, 
SPRAWACH TERENOWO-PRAWNYCH, A NAWET O ODNAWIALNYCH ŹRÓDŁACH ENERGII

Rada Nadzorcza o ISO i OZE

P

red.
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Remonty trzech pawilonów kosztować mogą mieszkańców Sadyby 
ponad 15 mln zł i nie dają żadnej gwarancji, że kwoty te zwrócą się 
osiedlu z wynajmu lokali. Budując w ich miejsce nowe budynki 
łączące powierzchnie usługowe z mieszkaniami na wyższych 
kondygnacjach, Sadyba może zyskać nowoczesne powierzchnie na 
wynajem nie ponosząc przy tym kosztów. Wybór w tej sprawie musi 
być świadomą decyzją wszystkich mieszkańców osiedla, gdyż 
wszyscy możemy na tym skorzystać, albo wszyscy będziemy musieli 
ponieść koszty określonych wyborów…

  poprzednim numerze M6 nakreśliłem dotychczasowe decyzje 
i analizy przygotowane przez zewnętrznych specjalistów doty- 

czące oceny stanu technicznego pawilonów przy ul. Sobieskiego 70, 
74/78 oraz przy ul. Konstancińskiej 3. Decyzje te podejmowane przez 
Radę Osiedla na przestrzeni ostatnich lat miały jeden cel: doprowa- 
dzić do rozpoczęcia realnych działań. Przy czym wymienione opraco- 
wania, uzupełniane sukcesywnie analizami administracji osiedla, jak 
też i powoływanych zespołów Rady Osiedla, wskazały jednoznacznie, 
że przestarzałe fizycznie, funkcjonalnie i pod względem estetyki pawi- 
lony nie spełniają oczekiwań potencjalnych najemców lokali. Powsta- 
nie nowoczesnych lokali handlowych i usługowych w najbliższym są- 
siedztwie Sadyby w ostatnich latach spowodo- 
wało, że atrakcyjność pawilonów na naszym 
osiedlu obniżyła się jeszcze bardziej. Stąd też 
coraz częściej pojawiają się trudności ze znale- 
zieniem najemców i przedłużające się pusto- 
stany – w rezultacie zysk netto do podziału 
jest coraz mniejszy. 
  Przykładowo, efektywność uzyskiwana z pa- 
wilonu przy ul. Sobieskiego 74/78 w ostatnich 
latach systematycznie maleje: przy powierzchni lokali 1 927 mkw 
uzyskano zysk netto: 2018 r.  - 360 tys zł; 2019 r. - 323 tys. zł; 2020 r.  
- 210 tys. zł. Przekłada się to na roczny zysk z mkw odpowiednio: 187 
zł, 168 zł i 109 zł. Jeszcze mniej optymistycznie wygląda sytuacja pa- 
wilonów przy Sobieskiego 70B. W tym wypadku średni zysk netto       
w latach 2011-2020 wynosił średnio…. 10 065 zł rocznie. Biorąc pod 
uwagę, że powierzchnia wynajmowanego lokalu liczy 417 mkw, uzys- 
kujemy tu średnio 24,15 zł zysku netto z mkw rocznie. To jakby na 
wynajmie mieszkania o powierzchni 50 mkw zarabiać… 1200 zł rocz- 
nie. Pawilon wybudowany jest na działce o powierzchni 2 306 mkw, 
atrakcyjnie położonej, ale stopień jej obecnego wykorzystania jest wy- 
raźnie niezadowalający w stosunku do potencjalnych możliwości wy- 
generowania znacząco większych zysków.

Remonty to co najmniej 15 mln zł z kieszeni mieszkańców
  Jak widać, pawilony nie przynoszą dziś osiedlu większych korzyści 
finansowych. Natomiast niezbędne nakłady na remonty są gigantycz- 
ne. Według analiz i wyliczeń administracji przewidywany koszt re- 
montu pawilonu przy ul. Sobieskiego 70B to 1,83 mln zł. Moder- 
nizacja budynku przy ul. Sobieskiego 74/78 wiąże się z nakładami rzę- 
du 5,42 mln zł. Najbardziej kosztowny byłby jednak remont budynku 
przy Konstancińskiej 3 w którym znajduje się m.in. siedziba admini- 
stracji osiedla. W tym wypadku mowa o kwocie przekraczającej 8 mln 
zł. Oznacza to, że wyremontowanie trzech pawilonów kosztowałoby 

osiedle ponad 15 mln zł. Przy czym dziś szacunki te należy uznać za 
zaniżone, gdyż administracja dokonała wyliczeń w kwietniu 2021 r. 
Tempo wzrostu cen, jakiego doświadczamy w ostatnim czasie to opo- 
wieść na osobny tekst.
   Niezależnie od tego, ile byłoby potrzebne na remonty, koszty zawsze 
obciążać będą mieszkańców osiedla Sadyba. Sposób tego obciążenia 
może być zróżnicowany i zależy od sposobu pozyskania funduszy i ich 
spłaty przez mieszkańców. Do wyboru mamy trzy warianty:
1) Wpłaty mieszkańców na fundusz remontowy w wysokości pro- 
porcjonalnej do powierzchni lokalu. Okres zbierania środków do 
ustalenia, ale przy powyżej oszacowanych kosztach dla trzech pa- 
wilonów, wpłata ta musiałaby wynieść 64 zł od metra kwadratowego 
lokalu. Czyli właściciel mieszkania o powierzchni 50 mkw wyłożyć 
musi na remont pawilonów 3200 zł. 
2) Pożyczka z CFR-u spłacana przez mieszkańców przez określony 
przez Radę Nadzorczą okres. W tym czasie zyski z pawilonów (o ile 
będą w trakcie prac remontowych) byłyby - jak dotychczas - rozdzie- 
lane na budynki na uzupełnienie funduszu remontowego lub kosztów 
gospodarki mieszkaniowej.
3) Pożyczka z CFR-u spłacana z zysków z wynajmu lokali w pawi- 
lonach, ewentualnie uzupełniana wpłatami mieszkańców – w tym 

okresie nie będzie podziału zysków i mie- 
sięczne opłaty za lokal ulegną stosownemu 
zwiększeniu.
  Tak więc z której „kieszeni” nie sfinan- 
sujemy prac, zawsze będzie to nasza kieszeń. 
W każdym bowiem z wymienionych przy- 
padków mieszkańcy osiedla pokrywają peł- 
ny koszt remontów, łącznie z kosztami uzys- 
kania pożyczki („oprocentowanie” o wskaź- 

nik inflacji przy pożyczce z CFR-u). Należy pamiętać, że wszelkie 
wydatki remontowe pawilonów obciążają bezpośrednio dochody           
z nich pochodzące. Środki na remont mogą pochodzić np. z pożyczki            
z CFR-u, ale przy założeniu, że pożyczka spłacana jest z zysków pa- 
wilonu, członkowie spółdzielni będą pozbawieni środków płynących 
na fundusze remontowe budynków lub dopłaty do gospodarki zasoba- 
mi mieszkaniowymi i w rezultacie odczują tę sytuacje w postaci zwięk- 
szenia opłat miesięcznych za lokal.

Budowa tańsza niż remont? To jest możliwe
   Wielomilionowe obciążenia dla mieszkańców osiedla i praktyczny 
brak perspektyw odzyskania całości tych środków w postaci później- 
szego zysku z najmu, powodują, że Rada Osiedla i Zarząd MSM 
„Energetyka” jednoznacznie opowiadają się za wyburzaniem pawi- 
lonów i budową w ich miejsce nowych nieruchomości łączących funk- 
cje usługowe z mieszkalnymi. Za takim rozwiązaniem przemawia też, 
a może przede wszystkim, fakt, że możliwe jest wybudowanie nowych 
lokali usługowych bez obciążania mieszkańców kosztami inwestycji. 
   Jak to jest możliwe? W skrócie koncepcja polega na tym, by z zysku 
ze sprzedaży mieszkań w nowych budynkach sfinansować powierzch- 
nie usługowe, które znajdą się pod nimi. 
  Obecnie „Energetyka” buduje wyłącznie na potrzeby własnych człon- 
ków. Oznacza to, że mieszkania powstają w oparciu o koszty - bez 
marży, a ich nabywcami mogą być wyłącznie członkowie spółdzielni. 

W

Pawilony na Sadybie: lokale usługowe w nowych 
budynkach mogą powstać bez obciążenia kosztami 

mieszkańców 
Stanisław Wojciech Jakubowski - Przewodniczący Rady Osiedla Sadyba

Koszt  rewitalizacji  pawilonów  na  
Sadybie  oszacowano  rok  temu  na  15  
mln  zł.  Metody  finansowania  mogą  być  
różne,  ale  zawsze  koszty  poniosą  
mieszkańcy  osiedla.  Dlatego  Rada  
Osiedla  i  Zarząd  proponują  rozwiązanie  
„bezkosztowe”  dla  mieszkańców
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W połowie lutego byliśmy świadkami silnych nawałnic przechodzących przez całą 
Polskę. Nie ominęły one również naszych osiedli. Powstało wiele szkód, zostały 
naruszone dachy, instalacje elektryczne, a szczególnie duże szkody poniosły drzewa. 

iele zostało powalonych i powyrywanych z korzeniami. Ucierpiały w szczególności 
drzewa iglaste, głównie świerki rosnące w ogródkach przydomowych. Ich systemy 

korzeniowe są bardzo płytkie i słabo rozwinięte, w związku z czym - pod wpływem sil- 
nych wiatrów - nie były w stanie utrzymać drzew w pionie. Wiatry o tej porze roku nigdy 
nie były tak silne i nie występowały na tak dużą skalę. Zimą drzewa liściaste nie mają 
liści, nie stanowią żadnej przeszkody dla wiatru i nie zmniejszają jego siły. Dopiero, gdy 
wiatr trafi na drzewa iglaste, te niczym żagiel chwytają cały jego impet i stawiają mu opór. 
Powoduje to szkody w postaci wykrotów - wyrwania drzewa wraz z korzeniami, złamań  
i naruszenia całych drzew.
   Silny wiatr oraz nasiąknięty od dużej ilości wody grunt, który nie jest zmarznięty (jak 
normalnie o tej porze roku), to główne czynniki ułatwiające wyrywanie drzew z korzenia- 
mi. Nie wszystkie drzewa iglaste zostały przewrócone, ale wszystkie należy poddać wery- 
fikacji i oględzinom pod względem statyki. Wiele z nich stoi, jednak ich korzenie zostały 
naruszone. Dlatego apelujemy do mieszkańców o zgłaszanie do swoich administracji 
wszystkich niepokojących zmian występujących w obrębie systemu korzeniowego drzew 
na naszych osiedlach, szczególnie drzew rosnących w ogródkach przydomowych. Drzewa 
tam rosnące (głównie iglaste) narażone są na słabe wykształcanie systemów korzenio- 
wych, co może wynikać z „dokarmiania” przez użytkownika ogródka. Drzewko mając do- 
starczone bezpośrednio pod korzeń wszystkie składniki odżywcze oraz częste podlewane 
nie wykształca prawidłowo systemu korzeniowego, co z czasem przyrostu masy korony 
może skutkować wykrotem. Przyglądajmy się drzewom - warunki klimatyczne ulegają 
zmianie, a wichur jest coraz więcej.

W

Wariant deweloperski
   Statut MSM „Energetyka” dopuszcza jed- 
nak działanie spółdzielni jak dewelopera          
i budowę lokali mieszkalnych nie tylko wy- 
łącznie dla członków spółdzielni, lecz na wol- 
ny rynek i sprzedaż ich po cenach wolno- 
rynkowych (§4 ust. 3-4 Statutu MSM 
„Energetyka”). Uzyskane w ten sposób środ- 
ki posłużą odtworzeniu lokali użytkowych 
na tych działkach zapewniając zyski z ich wy- 
najmu. Fundusze te powinny zapewnić tak- 
że środki na zbudowanie nowego, większego 
pawilonu na działce przy Konstancińskiej 3 
- powstanie tym samym kolejne źródło do- 
chodów dla osiedla. 
  „Wariant deweloperski” wymaga oczywi-
ście dalszych analiz, jednak kluczowe jest tu 
podjęcie decyzji przez Zebranie Osiedlowe 
o takim właśnie kierunku działania. Dalsze 
odkładanie decyzji to nie tylko perspektywa 
wzrostu kosztów i spadku zysków, ale też       
i obawa, że Inspektorat Nadzoru Budowlane- 
go może decyzją administracyjną zakazać 
użytkowania pawilonów ze względu na ich 
zły stan techniczny zagrażający bezpieczeń- 
stwu. Wtedy jednak okres przygotowania 
nowej inwestycji będzie znacznie dłuższy         
i bardziej kosztowny. Obecnie czas rozbiórki 
i budowy jest szacowany na 18-20 miesięcy.
  Oczywiście, także i w tym wariancie nie 
odbędzie się bez ponoszenia kosztów włas-
nych: przez okres rozbiórki starych i budowy 
nowych obiektów nie będzie zysków z ich 
wynajmu do podziału. Jednak fakt, że z jed- 
nej strony mieszkańcy nie zostaną obciążeni 
wielomilionowymi kosztami remontów,          
z drugiej zaś perspektywa zyskania przez 
osiedle nowoczesnych powierzchni na wy- 
najem, sprawia, że jest to najlepszy sposób 
rozwiązania problemu starzejących się pa- 
wilonów na osiedlu Sadyba.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

Reklama

Poważne skutki wichur dla drzew

Adam Kołowiecki
Specjalista ds. zieleni i infrastruktury AO Sadyba

KUPIĘ MIESZKANIE
 Sadyba  -  Stegny   -  Sielce

Chętnie do remontu, może być zadłużone, 
z problemami prawnymi, udziały

Kupię za gotówkę, jestem osobą prywatną 

Kontakt: 730 317 246 
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Stanisław Wojciech Jakubowski
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Aby w pełnym wymiarze opisać 
wszystkie inicjatywy pomocy dla 
uchodźców i mieszkańców Ukrainy, 
które mają miejsce na osiedlach, 
musielibyśmy poświęcić temu całe 
wydanie M6. Spontaniczne i skoordy- 
nowane zbiórki oraz pomoc                      
w przeróżnej formie miała miejsce             
na każdym osiedlu. 

ieszkańcy zareagowali od razu i za- 
pał do pomagania nie gaśnie. Już 

w sobotę 26 lutego hojnością wykazali 
się robiący zakupy w sklepie Auchan na 
Stegnach. Zbiórkę na rzecz potrzebu-
jących z Ukrainy zainicjowała tam Vika 
Boloban. Kwestując przy wejściu do 

sklepu, przez cały dzień zebrała produk- 
ty, które wypełniły kilkanaście wózków 
sklepowych. 
  Dużo dzieje się na osiedlu Bernardyń- 
ska. Mieszkająca w sąsiedztwie Joanna 
Dembowska - radna dzielnicy Moko- 
tów, nawiązała kontakt z Parafią Greko-
Katolicką w Piasecznie i tam trafiają dary 
zebrane na osiedlu. Tylko w pierwszym 
tygodniu było to dziesięć transportów. 
W zbiórce pomaga administracja, włą- 
czył się sklep Hamann, który podwaja 
wartość towarów przekazanych przez 
kupujących. Jak mówi Tadeusz Mizerski 
z Rady Osiedla Bernardyńska, efekt 
działań jest niesamowity. - Na każde no- 
we zapotrzebowanie pojawia się natych- 

miastowy odzew - np. dostarczono wiele wózków dla 
małych dzieci, a po otrzymaniu informacji, że w na- 
szych okolicach zamieszkała przejściowo 5-osobowa 
grupa uchodźców z małymi dziećmi, stworzyliśmy 
punkt zbiórki świeżej, potrzebnej na bieżąco żywno- 
ści. Mieszkańcy okazują wielkie serce - dla dzieci 
uchodźców przynoszono zabawki, słodycze i owoce       
- mówi Tadeusz Mizerski. Z kolei na osiedlu Idzikow- 
skiego zbiórki prowadzone są w administracji oraz        
w osiedlowych sklepach - ABC i Delikatesach Niedź- 
wiadek.  
  Sielce? Tu błyskawicznie skrzyknęli się mieszkańcy 
nowego budynku przy Zwierzynieckiej 6. Przestrzeń, 
która ma służyć lokatorom do wypoczynku i integracji 
szybko stała się schronieniem dla 12 uciekinierów       
- czterech kobiet i ośmiorga dzieci. Liczne są przy- 
padki przyjmowania uchodźców do mieszkań. Bo to, 
że na osiedlach jest sporo nowych osób z Ukrainy wi- 
dać na każdym kroku - od parkingów i komunikację 
miejską poprzez osiedlowe sklepy po osiedlowe parki  
i place zabaw. 

Spółdzielnia też pomaga
   W działania na rzecz osób uciekających przed wojną 
włączył się też OEK „Sadyba" - mieszkańcy mogli 
przynosić na Korczyńską 6 potrzebne rzeczy, które 
następnie zostały przekazane do Mazowieckiego Od- 
działu Okręgowego Polskiego Czerwonego Krzyża.       
- Mieszkańcy naszej spółdzielni chętnie przynosili 
potrzebne rzeczy. Posegregowane, w opisanych kar- 
tonach zostały przekazane do oddziału PCK na ul. 
Szańcową. Przygotowaliśmy również paczki dla osób 
z Ukrainy przebywających u mieszkańców naszej 
spółdzielni, którzy wcześniej zgłosili zgłosili takie za- 
potrzebowanie - mówi Małgorzata Sarzyńska, kiero- 
wnik OEK „Sadyba”.
  Bierne nie pozostaje w tej kwestii Biuro Zarządu, 
które nawiązało kontakt z Koordynatorem ds. Uchodź- 
ców w Kancelarii Prezesa Rady Ministrów. Celem jest 
wypracowanie możliwe najefektywniejszego sposobu 
na włączenie się w działania pomocowe i kierowanie 
pomocy, tam gdzie jest najbardziej potrzebna. Także      
z inicjatywy Zarządu produkty pierwszej potrzeby dla 
uchodźców przekazał wykonawca generalny inwe- 
stycji przy ul. Zwierzynieckiej na Sielcach - Alisma 
Construction. 
  Wsparcie płynie również z placówek oświatowych. 
Szkoła Podstawowa 212 przy ul. Czarnomorskiej zor- 
ganizowała zbiórkę potrzebnych rzeczy, a następnie 
przyjęła uczniów z Ukrainy. Podobnie sytuacja wy- 
gląda w Zespole Szkół nr 59 przy ul. Sobieskiego 68. 
Obie placówki cały czas zbierają rzeczy, które mogą 
stanowić „wyprawkę” dla nowych uczniów. 

ZAANGAŻOWANIE W POMOC UCHODŹCOM Z UKRAINY JEST OGROMNE. 
W DZIAŁANIA POMOCOWE WŁĄCZYŁA SIĘ TEŻ SPÓŁDZIELNIA...

WIELKIE SERCA MIESZKAŃCÓW OSIEDLI

Ogłoszenie

M
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Bierzmy przykład 
z młodych

  

Kobieta pchająca inwalidzki wózek alejkami wokół oczka wodnego 
na Stegnach Południe krzyczała do telefonu po ukraińsku. 
Rozumiałam pojedyncze słowa: dzieci, uciekajcie, czekam.  Znam 
młodą Ukrainkę z widzenia. Codziennie wyprowadza na spacer 
starszego mężczyznę cierpiącego na zaawansowaną chorobę 
Alzheimera. Jest troskliwą opiekunką. Rozmawia ze swym 
podopiecznym, usiłuje go czymś zainteresować, mimo że mężczyzna 
nie reaguje, jego twarz jest jak maska. Zapłakaną widziałam po raz 
pierwszy… Nie trudno było domyśleć się powodu jej desperacji.
  Wojna na Ukrainie, morderca Putin - od wielu dni te słowa powta- 
rzają się w naszych rozmowach. Słychać je nie tylko w domowym 
zaciszu, ale i w windzie, na ulicy. Współczujemy, pomstujemy na 
sprawcę nieszczęścia, czasem wyciągamy pomocną dłoń...
Co do tej ostatniej kwestii, na moim osiedlu doszło do podziału ról. 
Młodzi mieszkańcy są aktywni. Zbierają niezbędne rzeczy dla 
uciekinierów ze wschodu, szukają dla nich dachu nad głową, 
organizują transport. Wielu nie ukrywa swych nazwisk. 
   Za tą grupą stoją w cieniu anonimowe osoby w podeszłym wieku. 
To głównie emeryci, którzy metodą pantoflową rozpuszczają na 
osiedlu wieści, czego akurat poszukują mobilni darczyńcy. Sami,        
na miarę swych chudych portmonetek, dorzucają się do zbiórek 
pieniężnych. 
    Wszyscy, którym nie jest obca empatia, zdają sobie sprawę               
z ogromu potrzeb uchodźców. Choć trochę chcieliby ulżyć losowi 
tułaczy. Znajoma podsunęła mi pewien pomysł, jak twierdzi, wart 

rozpropagowania. Otóż, w pewnym, zaawansowanym wieku ma się 
za dużo nieużywanej, często jeszcze z metkami, bielizny pościelowej, 
kołder, koców, itp. - tzw. „przydasiów” (od czasownika przyda się). 
Kobiety, które zakładały rodziny w czasach PRL, gromadzenie tego 
rodzaju kiedyś deficytowych dóbr mają we krwi. Teraz jest okazja         
- przekonuje mnie znajoma - na przewietrzenie szaf, pawlaczy. 
Niech te rzeczy przydadzą się komuś, kto naprawdę nie ma czym  
się przykryć. 
    Warto wziąć przykład z młodych matek ogłaszających się na 
Facebook’u, czy w innych miejscach. One nie chomikują. Dziecko 
wyrosło z fotelika, ubranek, czy pieluch? Umieszczają anons na 
stronie internetowej... Zapisałam kilka tego rodzaju propozycji: 
 „Gdyby ktoś potrzebował ubrania dla dziewczynki 3-4 lata                 
z Ukrainy, mam do oddania kurteczki wiosenne ocieplane i siatkę 
pluszaków”; „Dary w postaci T-shirtów, bluz, kurtki softshell, prześlę 
kurierem”; „Kochani, jeśli znacie jakąś rodzinę uchodźców, której       
to się przyda (długa lista rzeczy), mogę dostarczyć do rąk własnych”. 
Przy takim podejściu do życia zrozumiała jest natychmiastowa 
pozytywna reakcja na apel o ubrania dla ciężarnej dziewczyny             
z Ukrainy, która uciekła spod ognia tak, jak stała, bez żadnego 
dobytku.   
    Te wpisy nie maja końca, każdy dzień przynosi nowe. Niekiedy 
zdarzają się podziękowania:  „Kochani sąsiedzi! Jesteście niesamo- 
wici, wspaniali. Wczoraj udało mi się zebrać wszystko, co potrzeba,  
a nawet więcej, dzięki waszym mądrym głowom i wielkim sercom. 
Wczoraj została dostarczona pierwsza partia rzeczy, dziś pojedzie 
druga”. 
   A mnie się marzy, aby w kolejnych wysyłkach były dary z szaf 
zasiedziałych mieszkańców Stegien. Niech te gromadzone latami, 
legendarne „przydasie” do czegoś się przydadzą. 

Helena Kowalik

W  Internecie i w kościele
  Sporo inicjatyw pomocowych uruchomili  
też księża marianie. W kościele przy św. Bo- 
nifacego uruchomiono świetlicę dla dzieci       
z Ukrainy, organizowany jest kurs języka 
polskiego, a także spotkania dla uchodźców. 
W parafii prowadzona jest ponadto baza 
noclegowa - mieszkańcy mogą zgłaszać chęć 
przyjęcia uchodźców na jakikolwiek czas. 
Podobną listę miejsc i kontaktów tworzą 
Ojcowie Bernardyni z klasztoru przy Czer- 
niakowskiej. Oprócz tego trwa tam stała 
zbiórka pieniędzy - w ciągu zaledwie kilku 
pierwszych dni zebrano ponad 19 tys. zł!
  Zaangażowanie mieszkańców i wsparcie 
widać także w sieci. Na fejsbukowej grupie 
„Stegny", która liczy 8400 członków, wpisy 
dotyczące pomocy pojawiały się nawet co kil- 

ka minut. To informacje zarówno z prośbą      
o konkretną pomoc (żadne nie pozostało bez 
odpowiedzi, przy niektórych wpisach jest po 
40-50 komentarzy), jak i oferujące pomoc. 
Praktycznie każde tego typu „ogłoszenie” 
wieńczy wpis autora w stylu: „dziękuję, ma- 
my już wszystko”, „jesteście super, udało się 
znaleźć, co potrzeba”. 
  Mieszkańcy osiedli „Energetyki” działają na 
różnych „frontach" - przyjmują uchodźców, 
oddają potrzebne rzeczy, jeżdżą na granicę      
- wożąc towary, przywożąc uchodźców, 
wpierają przybywających do Warszawy. Już 
dobre kilka dni temu stołeczny ratusz wyli- 
czył, że zgłosiło się 6000 wolontariuszy do 
pomocy. Niestety, na razie nic nie wskazuje 
na zakończenie konfliktu, a co każdego dnia 
do Polski przybywa około 100 tysięcy osób     

z Ukrainy.  Szacunkowe dane wojewody (na 
10 marca) mówią o 200 tysiącach uchodź- 
ców, którzy przybyli do Warszawy.

Mądre pomaganie
  Mieszkańcy osiedli, ale generalnie ludzie       
w całym kraju okazali wielkie serca zmuszo- 
nym do ucieczki przed wojną w Ukrainie. 
Ważne, by pomagać z głową, czyli efektyw- 
nie. Dlatego warto wsłuchiwać się w komu- 
nikaty organizacji w tym wyspecjalizowa- 
nych, czy spontanicznie zawiązanych grup          
i w miarę możliwość odpowiadać na zgła- 
szane przez nie zapotrzebowanie. Tu przy- 
kładem jest odzież, której Polacy oddali nie- 
przebrane ilości, dzięki czemu szybko udało 
się zaspokoić potrzeby. 

red.
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o było tak. Do końca 2012 roku właściciele i zarządcy nierucho- 
mości zawierali bilateralne umowy na odbiór odpadów z firmami 

zajmującymi się tym zagadnieniem. W naszym przypadku była to 
firma Remondis. System się sprawdzał: ceny były rozsądne, odbiór był 
sprawny a kontakt z firmą był łatwy i skuteczny.
   Zmiana nastąpiła od 2013 roku, kiedy to obowiązki w zakresie 
odbioru odpadów, za odpowiednią opłatą, w całości przejęło miasto.    
I się zaczęło: terminy odbiorów znacznie dłuższe niż w poprzednim 
systemie, ceny wyższe, co jest oczywiste przy zaangażowaniu dodat- 
kowego ogniwa w systemie, brak informacji o ilości odbieranych 
odpadów i niebywale trudny, czasem wręcz niemożliwy kontakt              
z odpowiedzialnymi za odbiór odpadów służbami miasta.
    Sprawa opłat. Obecnie zgodnie z Ustawą o utrzymaniu czystości         
i porządku w gminach, stawkę za odbiór śmieci z gospodarstw 
domowych można uzależnić od: liczby osób mieszkających w lokalu 
mieszkalnym; ilości zużywanej wody w mieszkaniu; powierzchni 
lokalu mieszkalnego; czwarty sposób to opłata ryczałtowa od 
gospodarstwa domowego. W przypadku budynków wielorodzinnych 
nie sposób jednoznacznie przypisać ilość produkowanych śmieci do 
poszczególnych gospodarstw domowych i stąd ww. propozycje. 
   Wszystkie te metody mają wady i wprowadzają pewną niesprawie- 
dliwość, ale przyjrzyjmy się kolejnym propozycjom...
   Najlepszym i zapewne najsprawiedliwszym sposobem byłoby 
określanie ilości śmieci na podstawie ilości osób zamieszkujących dany 
lokal, ale jak w 2013 roku w naszym osiedlu (Stegny Południe) zebra- 
liśmy deklaracje odnośnie ilości osób, to okazało się że „zginęło” nam 
kilka tysięcy mieszkańców.  Natomiast uzależnienie opłaty za wywóz 
śmieci od powierzchni mieszkania jest, moim zdaniem, najbardziej 
niesprawiedliwe, gdyż „metry nie produkują śmieci”.

płata, którą wybrała obecnie Rada Warszawy – 85 złotych od 
gospodarstwa domowego, również wywołuje protesty, gdyż osoba 

mieszkająca w kawalerce na pewno nie wytwarza tyle śmieci, co 
pięcioosobowa rodzina. Ponadto w naszych osiedlach duża część 
mieszkań jest wynajmowana, często w jednym lokalu mieszka kilkoro 
studentów, którzy śmieci produkują dużo, ale z segregacją bywa bardzo 
różnie. Ta metoda jest nie tylko niesprawiedliwa, ale również 
demobilizująca.

   Pozostaje szacowanie ilości wytworzonych w lokalu śmieci propor- 
cjonalnie do ilości zużytej przez mieszkańców wody. Tu chyba 
najłatwiej przyjąć proporcjonalność i jest oczywiste, że pięcioosobowa 
rodzina zużyje wody odpowiednio więcej, niż jedna osoba 
zamieszkująca kawalerkę. W ubiegłym roku, po wprowadzeniu tego 
systemu rozliczeń było bardzo wiele sprzeciwów. Uważam, że należało 
utrzymać tę metodę naliczania opłaty co najmniej przez 2 lata, 
ponieważ dopiero wtedy wiedzielibyśmy czy ten system się sprawdza. 
A dlaczego? Otóż zaczęlibyśmy oszczędzać wodę. Protestowali, 
między innymi, właściciele wynajmowanych lokali mieszkalnych, 
ponieważ najemcy nie dbają o mieszkania oraz nie oszczędzają wody, 
tak jak ich prawni właściciele. 
   Ale być może problem stanowi nie ilość zużytej wody, lecz cena 
przyjęta jako przelicznik? Rozliczenie w oparciu o ilość zużytej wody 
z powodzeniem wprowadziły różne miasta, np. Szczecin, ale tam 
przelicznik dla 1 m sześciennego wody wynosi 6,79 zł; Tarnów, gdzie 
cenę na 2022 rok ustalono na 10,51 zł. Czy Darłowo gdzie cena 
wynosi 11 zł. W Warszawie w roku 2021 cena m sześciennego 
wynosiła 12,73 zł.
   Jest jeszcze jeden aspekt oszczędzania wody. Otóż według 
najnowszego raportu Głównego Urzędu Statystycznego „Polska na 
drodze zrównoważonego rozwoju”, klasyfikujemy się na 24 miejscu     
w Unii Europejskiej pod względem odnawialnych zasobów słodkiej 
wody przypadających na jednego mieszkańca, jedynie przed 
Czechami, Cyprem i Maltą. W raporcie podkreślono, że zasoby 
wodne w Polsce są relatywnie niewielkie, a dodatkowo cechuje je 
zmienność sezonowa i zróżnicowanie obszarowe. Wielkość odna- 
wialnych zasobów wody słodkiej przypadająca na jednego mieszkańca 
Polski wynosi niecałe 1600 m sześciennych, co wskazuje na zagro- 
żenie stresem wodnym. Według ONZ granicą, poniżej której kraj 
uznaje się za zagrożony takim niedoborem wody, jest 1700 m 
sześciennych na mieszkańca.

oje osiedle - Stegny Południe - płaci za wywóz opadów z bu- 
dynków mieszkalnych już 462 400 zł miesięcznie, podczas gdy 

w 2013 roku był to koszt 84 417 zł. Przekłada się to na wzrost opłat 
pobieranych przez miasto od mieszkańców. Na ten wzrost składa się 
szereg czynników bardzo różnej natury. Przede wszystkim obowiązek 
segregowania śmieci i związane z tym normy obowiązujące w UE,     
w tym możliwe kary za nieosiąganie wymaganego poziomu recy- 
klingu. Z tym poniekąd wiąże się wzrost opłaty środowiskowej, czyli 
opłaty za składowanie na wysypiskach odpadów nieposegregowanych. 
Opłata ta obecnie wynosi 270 zł za tonę śmieci, a jeszcze w 2014 roku 
było to 74 zł. Nie ulega też wątpliwości, że produkujemy coraz więcej 
śmieci - dane GUS i Eurostatu pokazują, że na przestrzeni ostatnich 
15 lat ilość produkowanych w Polsce śmieci wzrosła o około 40 proc.  
i trend wzrostowy ma się cały czas utrzymywać. W przypadku War- 
szawy to wynik także coraz dalszych tras wywozu śmieci, ponieważ 
dalej nie mamy spalarni i właściwych składowisk, oraz kosztu udziału 
w systemie pośredniego ogniwa jakim jest miasto. Cała obsługa 
systemu odbioru wymaga więcej ludzi, więcej sprzętu, itp. Do tego 
dochodzą koszty pracy, paliwa - również coraz wyższe...
    W tym roku już nic nie zdołamy zmienić, ale myślę że warto, we 
współpracy z innymi spółdzielniami mieszkaniowymi, rozpocząć 
działania na rzecz usprawnienia lub zmiany systemu odbioru odpa- 
dów. Nie tylko w zakresie finansów, ale również w zakresie logistyki. 

T

Śmieci: narastający problem
Przykład Stegien Południe, gdzie koszty wywozu i zagospodarowania odpadów wzrosły przez ostatnią 

dekadę 5,5 razy, pokazuje z jak poważną kwestią mamy do czynienia. Pisze Krystyna Domalewska
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ominujący w Warszawie dostawca ener- 
gii elektrycznej zmienił z początkiem 

roku nazwę. List, który trafił do klientów fir- 
my tuż przed świętami nie dotyczył nowej 
nazwy, ale informował o podwyżce ceny prą- 
du. W efekcie „przeciętna rodzina" (tzw. 2+2), 
która zużywa rocznie około 2000 kWh ener- 
gii otrzyma w 2022 roku rachunki za prąd 
wyższe o 20-30 zł miesięcznie. Taka sytuacja 
ma miejsce w całej Polsce.

Żarówki LED - tak, tryb standby - nie 
  Najłatwiejszym i najefektywniejszym roz- 
wiązaniem jest wymiana żarówek na ener- 
gooszczędne. Zużycie przez nie energii jest 
około pięciu razy mniejsze niż przez tra- 
dycyjne żarówki dające tyle samo światła. 
Dodatkowo lampy i żarówki LED nie tylko 
zużywają dużo mniej energii elektrycznej, ale 
i działają dłużej. Tradycyjna żarówka może 
świecić zazwyczaj przez 1000 godzin, a lam- 
pa LED aż do 50 000 godzin. A zatem,           
w zależności od intensywności użytkowania, 
lampa LED może świecić od 6 do 16 lat. Jest 
to więc inwestycja, która zdecydowanie szyb- 
ko się zwróci.
  W poszukiwaniu oszczędności warto zrobić 
przegląd używanych ładowarek i urządzeń 
elektrycznych, które posiadają tryb gotowo-
ści, tzw. stand-by. Otóż ładowarka do tele- 
fonu komórkowego czy zasilacz do laptopa 
pobierają prąd nawet wtedy, gdy nie są pod- 
łączona do urządzenia, ale znajduje się w kon- 
takcie. W związku z tym najlepiej podłączać 
je do sieci tylko wówczas, gdy są używane      
i potrzebne.
  Podobnie sprawa wygląda z urządzeniami, 
które posiadają tryb gotowości, zwany też 
trybem uśpienia. To telewizor, dekoder tele- 
wizyjny, komputer, sprzęt audio, mikrofalów- 
ka i inne. Urządzenia te pobierają bowiem 
prąd także w stanie uśpienia. Stand-by zwyk- 
le jest sygnalizowany świecącą się diodą i 
umożliwia szybkie włączenie sprzętu. Ale coś 
za coś. Często prąd zużyty przez tak po- 
zostawione urządzenia stanowi nawet 5-7 
proc. energii zużywanej przez gospodarstwo 
domowe. Średnio w Polsce przypadają cztery 
urządzenia z włączonym stanem czuwania 
na każde mieszkanie – razem zużywają tyle 

energii, co żarówka o mocy 20 W, która dzia- 
łałaby bez przerwy przez cały rok. Orga- 
nizacja ekologiczna WWF policzyła, że „tryb 
gotowości" zużywa w Polsce 2,3 TWh ener- 
gii, co jest równe zapotrzebowaniu... miasta 
liczącego 150 tys. mieszkańców. 

Kosztowne zimno 
  W poszukiwaniu oszczędności energii nie 
można pominąć głównego „winowajcy” na- 
szego rachunku, czyli lodówki. Agencja Ryn- 
ku Energii wyliczyła, że konsumuje ona aż 
28 proc. energii w domu. Jest to najwięcej 
spośród wszystkich sprzętów na prąd, jakie 
zwykle posiadamy. Oznacza to, że korzy- 
stanie z lodówko-zamrażarki obecnie ko- 
sztuje nas rocznie nawet 300-400 zł. 
  Istnieje szereg możliwości zmniejszenia ra- 
chunków za prąd związanych z eksploatacją 
tego niezbędnego sprzętu. Oto niektóre z nich: 
utrzymanie lodówki w czystości – regularne 
odtykanie odpływów wody i brak szronu czy 
gromadzenia nadmiaru wilgoci (szron w za- 
mrażarce i wilgoć w lodówce znacznie zwięk- 
szają pobór energii); usytuowanie lodówki    
z dala od źródła ciepła; regularna konserwa- 
cja urządzenia oraz sprawdzanie stanu 
uszczelek; odmrażanie lodówki i zamrażarki 
w regularnych odstępach czasu, otwieranie 
drzwi na w miarę możliwości krótki czas, czy 
niewstawianie do lodówki ciepłych potraw,      
a wręcz odwrotnie: po wyjęciu jedzenia z za- 
mrażarki włóżmy je najpierw do chłodziarki. 
Będzie się rozmrażać dłużej, jednak schłodzi 
ono dodatkowo komorę chłodziarki i odwle- 
cze w czasie włączenie agregatu.

Plusiki, które robią różnicę
   Skoro już jesteśmy przy kuchni… Kolejny 
sposób na oszczędzanie prądu dotyczy po- 
siadaczy kuchni elektrycznych i płyt induk- 
cyjnych. Banalne użycie pokrywek do garn- 
ków skraca czas gotowania, a dzięki temu zu- 
żywamy mniej prądu. W ten prosty sposób 
zaoszczędzić można nawet około 30 proc. 
energii zużywanej do przygotowania posił- 
ków. Potencjał do oszczędności tkwi też          
w czajniku elektrycznym, który należy do czo- 
łówki urządzeń domowych pod względem 
mocy. Gotując wodę w czajniku elektrycz- 
nym, zagotujmy jej… tyle, ile potrzebujemy. 
Czajnik zużyje mniej prądu, a my szybciej 
będziemy mogli przygotować herbatę, czy 
kawę. Z kolei usuwanie kamienia z czajnika 
również zmniejsza pobór energii o 10 proc.
   Na zużycie energii elektrycznej zwróćmy 
też uwagę planując wymianę urządzeń RTV 
czy AGD. Obecnie w sklepach dominują 
głównie urządzenia energooszczędne w kla- 
sie energetycznej A, ale mało kto zdaje sobie 
sprawę, jak bardzo zróżnicowane jest zużycie 
prądu w ramach tej klasy. Najwyższa klasa 
A+++ to aż 40 proc. oszczędności energii 
względem klasy A i 15 proc. w stosunku do 
A+. Nic nie ma jednak za darmo i zwykle im 
więcej „plusików” przy klasie energetycznej, 
tym wyższa cena takiego sprzętu. Warto więc 
spróbować przeliczyć, co opłaca nam się naj- 
bardziej. 
Weźmy dla przykładu naszego największego 
„prądożercę”, czyli lodówkę. Urządzenie w 
klasie A+++ zużyje około połowę mniej 
prądu niż w klasie A. To daje nam nawet 100 
zł różnicy w rachunku za prąd rocznie.         
Z drugiej strony im wyższa energooszczęd- 
ność, tym urządzenia są droższe, więc dobrze 
wykonać sobie przeliczenie, co nam się bar- 
dziej opłaci. 
  Mądre gospodarowanie prądem jest nie 
tylko oszczędne, ale i ekologiczne. Choć na 
początku może przysparzać trudności, wy- 
starczy wypracować odpowiednie nawyki. 
Spośród możliwych sposobów trzeba wybrać 
te, które będą nam najbardziej odpowiadały       
i nie pogorszą naszego życia. Dodatkową za- 
chętą może być fakt, że niedługo doświad- 
czymy jeszcze jednej podwyżki. Do końca 
lipca 2022 r. obowiązuje tzw. tarcza 
antyinflacyjna, która znosi akcyzę i obniża 
stawki VAT na energię elektryczną z 23 na      
5 proc. Oznacza to, że jeśli instrument ten 
nie zostanie przedłużony, od sierpnia nasze 
rachunki będą wyższe o kilkanaście procent. 

Mariusz Ilnicki

LODÓWKA ZUŻYWA ROCZNIE PRĄDU ZA NAWET 400 ZŁ. Z NIEJ AKURAT TRUDNO ZREZYGNOWAĆ, 
ALE W DOBIE DROGIEJ ENERGII WARTO ZASTANOWIĆ SIĘ NAD MOŻLIWYMI OSZCZĘDNOŚCIAMI.

Jak oszczędzać prąd w mieszkaniu?

D

   W raz z nowym rokiem znacząco wzrosły ceny prądu dla użytkowników indywidualnych. 
Wiele czynników przemawia za tym, że z wysokimi cenami prądu trzeba nauczyć się żyć.   
Branża energetyczna dodatkowo musi teraz zmierzyć się z problemami wynikającymi            
z agresji rosyjskiej na Ukrainie. Tym bardziej warto zacząć oszczędzać prąd w mieszkaniu. 
Jak to robić? Przypominamy kilka oczywistych sposobów i podpowiadamy kilka mniej 
oczywistych. 
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Miniony rok upłynął pod znakiem kolejnych fal pandemii, które 
wpływały na decyzje na rynku nieruchomości. Bardzo niskie stopy 
procentowe (do września 2021 r.) i rozpędzająca się inflacja 
powodowały chęć zainwestowania zgromadzonych środków 
finansowych. Nieruchomości stały się bardzo pożądanym dobrem. 
Jednak wraz ze wzrostem stóp procentowych pojawiły się wyższe 
raty i mniejsze zdolności kredytowe. Rok 2021 był więc rokiem 
bardzo dynamicznych zmian. 

edług danych podanych przez Narodowy Bank Polski w III 
kwartale 2021 r. średnia cena 1 mkw mieszkania z rynku pier- 

wotnego w Warszawie sięgnęła 10 992 zł. Podobnie na rynku wtór- 
nym za 1 mkw powierzchni mieszkania należało średnio zapłacić      
10 905 zł. W analogicznym okresie w 2020 r. ceny te wynosiły 10 183 
zł/mkw dla rynku deweloperskiego (wzrost o 809 zł/mkw) i 10 470 
zł/mkw przy odsprzedaży mieszkania (wzrost o 722 zł/mkw). Warto 
zaznaczyć, że mówimy o cenach transakcyjnych - ceny pojawiające się 
w ogłoszeniach o sprzedaży mieszkań są tzw. cenami ofertowymi, któ- 
re podlegają negocjacjom i zmianom. I tak, jak u deweloperów można 
obecnie liczyć na symboliczną negocjację (3,8 proc.), tak na rynku 
wtórnym między pierwszą ceną ofertową a ostateczną ceną transak- 
cyjną różnica jest ogromna i wynosi średnio 18,8 proc.! Tak duża róż- 
nica między ceną ofertową, a transakcyjną utrzymuje się w Warszawie 
od lat. To tylko pokazuje jak ważna przy sprzedaży mieszkania jest 
jego prawidłowa wycena. Jeśli sami nie potrafimy tego zrobić należy 
koniecznie udać się o pomoc do specjalisty znającego dany rynek.        
W końcu zakup i sprzedaż mieszkania to jedna z największych naszych 
życiowych transakcji, a nawet niewielkie pomyłki mogą tu kosztować 
wiele. 
  Nie mamy jeszcze danych NBP za ostatni kwartał ubiegłego roku, 
jednak tendencja niewielkich wzrostów cen zapewne się utrzyma. To, 
co może niepokoić osoby planujące w najbliższym czasie sprzedaż 
mieszkania, to spadająca liczba transakcji. W III kwartale 2021 r. 
sprzedano na rynku wtórnym w Warszawie 1 338 mieszkań, a w tym 
samym okresie rok wcześniej ilość transakcji wyniosła 2 841. 
  Wysokie ceny mieszkań były z pewnością podyktowane niskimi 
kosztami i wysokimi zdolnościami kredytowymi. Sytuacja zaczęła się 
zmieniać od września 2021 r., gdy stopy procentowe zaczęły rosnąć. 
Takie zmiany w oczywisty sposób przekładają się na zdolność kredy- 
tową i nastroje kupujących. Szacuje się, że raty kredytów wzrosną           
o 15-18 proc. Przy tych samych dochodach możemy więc ubiegać się 
o mniejszy kredyt.
  Dodatkowym czynnikiem, który również wpływał na wzrost cen 
nieruchomości były rosnące koszty budowy, w tym podwyższenie płacy 
minimalnej oraz wysokie koszty zakupów materiałów budowlanych. 
W raporcie opublikowanym przez Grupę PSB możemy przeczytać, 
że ceny w 2021 r., w porównaniu z 2020 r., średnio wzrosły o 12 proc.

Transakcje w MSM „Energetyka”
  A jak wygląda sytuacja w „Energetyce”? Według danych spółdzielni 
w I kwartale 2021 roku w budynkach należących do Energetyki dosz- 
ło do 77 transakcji sprzedaży nieruchomości. Średnia wartość tran- 
sakcji wyniosła 433 tys zł, a średnia cena zakupu mkw powierzchni 
mieszkania nie przekroczyła 10 tys. zł. Z kolei dane z początku tego 
roku potwierdzają warszawską i ogólnopolską tendencję do wzrostu 
cen. W tym roku (dane do 18 lutego) w na osiedlach „Energetyki” 

sprzedano 44 mieszkania. Średnia wartość transakcji wzrosła do 494 
tys zł. średnia cena zakupu mkw. przekroczyła już 11 tys. zł. 
  Należy pamiętać, że są to kwoty uśrednione - nie uwzględniają indy- 
widualnego zróżnicowania mieszkań: stanu prawnego, czy technicz- 
nego. Te czynniki są bardzo istotne i konieczne jest indywidualne sza- 
cowanie wartości każdej nieruchomości.  

Nieruchomości z dostępem do zieleni najchętniej kupowane
  Od początku pandemii osoby pracujące na rynku nieruchomości 
zauważyły zmiany w trendzie poszukiwanych nieruchomości. I tak 
rok 2020 był rokiem ogromnego wzrostu zainteresowania działkami, 
domami (w miastach i poza nimi), ale również rodzinnych ogródków 
działkowych. Dużo większe znaczenie kupujący zaczęli nadawać bal- 
konom i ogródkom przydomowym. Wielokrotnie słyszałam od klien- 
tów, że chcą zapewnić sobie dostęp do zieleni w przypadku ewentual- 
nego lockdownu.. To wszystko spowodowało wzrosty cen tych najbar- 
dziej poszukiwanych nieruchomości. W ubiegłym roku tendencja już 
się trochę zmieniła. Według raportu portalu Morizon-Gratka w ujęciu 
rok do roku w IV kwartale 2021 r. zmalała liczba chętnych na zakup 
działek (-2,8 proc.) i domów (-3,5 proc.). Zapewne wynikło to ze 
wzrostu cen, ale i pewnego oswojenia się z sytuacją pandemii. Za to 
nadal klienci wyraźnie zwracają uwagę, aby kupowana nieruchomość 
umożliwiała pracę zdalną, poprzez wydzielenie dodatkowej prze- 
strzeni biurowej, czy wręcz osobnego gabinetu. 
 
Wahania na rynku najmu
  Pandemia bardzo mocno zachwiała rynkiem najmu. Z powodu 
obostrzeń część osób straciła pracę, a znaczna ilość firm zaleciła pra- 
cownikom pracę zdalną. Dodatkowo ograniczenia w podróżach spo- 
wodowały zamarcie najmu krótkookresowego (turystycznego i biz- 
nesowego). To były zmiany bardzo szybkie i widoczne. W Warszawie 
pojawiło się wiele pustych mieszkań dotychczas skutecznie wynaj- 
mowanych, a ceny w najtrudniejszym momencie spadły o 25 proc. 
Jednak rok 2021 uspokoił wynajmujących. Od września możemy mó- 
wić o powrocie cen najmu sprzed pandemii. A w związku z powrotem 
najemców nadal dobrze mają się zakupy inwestycyjne. Przy wzrasta- 
jącej inflacji lokowanie nadwyżek środków w nieruchomości nadal 
wydaje się dobrym rozwiązaniem. Trudno dziś prognozować, jak na 
rynek najmu wpłynie wojna w Ukrainie i duży napływ ludności z tego 
kraju…
  W roku 2021 na rynku nieruchomości działo się bardzo wiele i te 
zmiany były dość nagłe. Nie zapowiada się, by aktualny rok przyniósł 
uspokojenie. Wzrastająca inflacja, ciągle trwająca pandemia, podwyżki 
kosztów życia, oraz atak Rosji na Ukrainę i związane z tym konsek- 
wencje (zarówno gospodarcze, jak i humanitarne) - te wszystkie czyn- 
niki zapewne przełożą się na nastroje rynkowe. W niepewnych cza- 
sach warto dokładniej przemyśleć każdą decyzję, a wszystkie argu- 
menty skonsultować ze specjalistą.

Izabella Zielińska
Doradca ds. nieruchomości 
Potrzebujesz darmowej konsultacji w sprawie 
zamiany lub sprzedaży mieszkania?  
Skontaktuj się ze mną. Tel. 797 272 448.

OKIEM EKSPERTA

Jak wyglądał rynek nieruchomości w 2021 roku?

W
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o już dwa lata, jak nieproszony krąży wokół nas i raz 
po raz razi swym niewidocznym jadem. Wiemy już        

o nim dużo - jak się nazywa, czego się boi, ale nie sposób 
go odgonić. To korona wirus - pojęcie, które wpisało się  
do słownika nawet przedszkolaków.
   Na początku była panika. Oglądaliśmy w telewizorze 
reportaże z Włoch - ciężarówki załadowane trumnami, 
zmierzające w stronę naprędce wykopanych dołów, bo już 
nie było miejsca na cmentarzach. Zapłakane twarze rodzin 
zmarłych, które żegnały ofiary koronawirusa za zamknię- 
tymi oknami domów na trasie przejazdu sanitarnego 
transportu. 
   Również polskie media przestrzegały: koronawirusowa 
śmierć czyha głównie na ludzi starych, pilnujcie się. 
Nasze dorosłe dzieci wpadały panikę. Nie pozwalały nam 
wyjść z domu, zakupy dostarczały pod próg. Rozmawia- 
liśmy z nimi tylko telefonicznie, albo przez zamknięte 
drzwi. Strach nabrał siły, gdy na FB, w gazetach pojawiły 
się zwierzenia znanych publicznie osób w podeszłym 
wieku, które dopadł wirus i ledwo uszły z życiem.
   Z dnia dzień, nasza blokowa społeczność polaryzowała 
się. Najpierw poszło o noszenie masek w windzie i na 
dworze. Ci, którzy odżegnywali się od „kagańców”,             
jak oponenci nazywali szmatki na nos i usta, robili to 
demonstracyjnie. „Nie zakładam maski, bo nie będę nabijać 
kieszeni zagranicznym koncernom farmaceutycznym            
i innym spekulantom. Oni chcą zarobić na zwykłej grypie”. 
Próby odsunięcia się, zachowania dystansu od osoby bez 
maski, przyjmowano z uśmiechem politowania dla 
naiwności ofiary sanitarnego reżimu. 

le coraz częstsze były symptomy obecności wirusa na 
wyciągnięcie ręki. Z pobliskiego bloku wynoszono 

chorego na noszach; pacjent był od stóp do głowy zawi- 
nięty w biały kokon, a ratownicy mieli maski i „kosmiczne” 
skafandry. A potem inni „kosmonauci” odkażali hol oraz 
windę. Pokazywaliśmy sobie dyskretnie mundurowych, jak 
porozumiewali się telefonicznie z kimś stojącym oknie. 
Kwarantanna - to słowo powtarzało się coraz częściej. 
Brzmiało na tyle groźnie, że mało kto uprzedzał o swym 
kontakcie z osobą zakażoną. Ze strachu przed wyklucze- 
niem staliśmy się wobec siebie nieufni. 
   Tymczasem minęła wiosna, przyszło lato. Pandemia 
zelżała i coraz więcej spacerowiczów krążyło alejkami 
osiedlowego parku. Któregoś dnia na budynku admini- 
stracji Stegien Południe pojawił się ozdobiony rysunkiem 
złotego słonecznika baner z nakreśloną dziecinną ręką 
pociechą: WSZYSTKO BĘDZIE DOBRZE”. To był 
pomysł nauczycielki z miejscowego przedszkola. 
   Wkrótce potem na chodniku okalającym zbiornik wodny 
ktoś wypisał kredą: KIMKOLWIEK JESTEŚ, ŻYCZĘ 
CI DOBRZE. I dodał różnokolorowe symbole szczęścia: 
promienne słońce, rozwijającą się po burzy tęczę. Prze- 
chodnie zatrzymywali się, a gdy po przeczytaniu podnosili 
głowy, uśmiechali się do siebie.
   Młode małżeństwa z wysokiego bloku przy ulicy 
Iberyjskiej, wywiesiło na klatce domu liścik do sąsiadów     
z propozycją bezpłatnej pomocy osobom z grupy ryzyka, 

jak to enigmatycznie określali epidemiolodzy. Na kartce 
był numer telefonu dobroczyńców. 
    Tak, chcieliśmy sobie pomagać. Uczniowie z pobliskiej 
szkoły podstawowej oferowali osobom starszym zrobienie 
zakupów, wyprowadzenie psa. Bez ingerencji urzędowej 
opieki społecznej mieszkańcy bloków przeprowadzali 
dyskretny wywiad kto w podeszłym wieku żyje sam, gdzie 
są jego dorosłe dzieci (często za granicą), czy nie choruje. 
W ślad za tym rozeznaniem szła pomoc. Zdarzało się, że  
w ostatniej chwili, gdy dawno niewidziany sąsiad znajdo- 
wał się w stanie skrajnego wyczerpania. 
    Jacy jeszcze byliśmy w czasach zarazy? Poza małymi 
wyjątkami - zdyscyplinowani. Kazali nosić maski, nosili-
śmy. Nie dotykać gołą ręką klamek, drzwi, guzików            
w windzie - unikaliśmy tego. Bardzo rozwinęło się sąsiedz- 
kie poradnictwo, szczególnie cenne wobec utrudnień           
w dostępie do lekarza: co jest najlepsze na wzmocnienie 
odporności, które maseczki chronią, a które są do niczego. 

awne czasy. W telewizorze wyjątkowo szybko zaczęli 
mówić, że epidemia w odwrocie. Nie musimy nosić na 

ulicach masek, w sklepach zlikwidowano godziny obsługi 
wyłącznie seniorów, na placach zabaw pojawiły się dzieci. 
W wyczyszczonym z robactwa mieszkaniu pewnej samot- 
nej emerytki, którą kolejny raz doprowadziła „do pionu” 
uczynna sąsiadka, znów zarosło brudem. Samarytanka 
zaklina się, że po raz ostatni czyści tę stajnię Augiasza.   
Nie narzeka na nadmiar wolnego czasu wychowując trójkę 
dzieci. Osiadła w Anglii córka „podopiecznej” pasożytuje 
na uczynności bezinteresownej sąsiadki i jej męża. 
„Epidemia otworzyła ludziom serca” - wymądrza się                   
jej znajoma na FB.
    Niespodziewanie epidemię rozjechały czołgi Putina         
- koronawirus zniknął z mediów, nasze głowy zaprząta 
teraz coś zupełnie innego, może nie tak bezpośrednio za- 
grażającego, ale równie przygnębiającego i niewyobrażane- 
go jak epidemia w swojej pierwszej odsłonie dwa lata temu.
  Chciałam zakończyć ten felieton optymistycznie. Przer- 
wałam na chwilę pisanie, pies musiał wyjść na dwór.            
Na drzwiach wejściowych do bloku sąsiadka przylepiała 
klepsydrę. Jej mąż zmarł na komplikacje po korona- 
wirusie...  Nie mogłam uwierzyć, rozmawiałam z nim 
przed tygodniem. Tyle było w nim życia. Miał 67 lat             
- jak napisano na klepsydrze. Teraz mam takie uczucie,        
że śmierć stała za naszymi plecami.  Jeszcze nie wiedziała, 
kogo wybierze. 

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 17 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Pod koniec 
zeszłego roku 
ukazała się jej 
nowa książka pt. 
„Sądowe znaki 
zapytania” 

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK
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  Sprzedam 47 mkw, ul. Sobieskie- 
go 62. Tel. 510 666 013 albo 790 
223 071.

 Zamienię własnościowe 40 mkw 
Czerniakowska 30 na większe rów- 
nież w tej okolicy. Tel. 516 022 965.

  Zamienię mieszkanie 65 mkw, 
Zwierzyniecka 1, p. XIV, na mniejsze 
na Sielcach. Tel. 601 325 613.

  Zamienię kawalerkę (własno- 
ściową) na większe w bloku z windą 
(Stegny Północ). Tel. 792 899 111. 

  Agent nieruchomości z wielo- 
letnim doświadczeniem, sprzedaż, 
wynajem, telefon 602 500 315.

 Szukam mieszkania do kupienia 
na Mokotowie. Proszę dzwonić 790 
022 457.

  Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
Warszawie. 792 280 274.

  Chętnie kupię mieszkanie 1-2 
pokojowe bezpośrednio. Proszę             
o telefon: 505 677 592.

  Kupię mieszkanie 3 pokojowe na 
Mokotowie, bezpośrednio. Proszę        
o telefon: 780 009 617.

   Sprzedam miejsce postojowe       
w garażu podziemnym przy ul. 
Powsińskiej 23; tel. 602 72 04 06.

  Jako Stegnian, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania,  tel. 508 400 
952; kubalski.pawel@gmail.com.

  Sprzedam działkę pracowniczą 
na terenie ROD Jedność o pow. 619 
mkw. Na działce prąd i woda. Domek 
narzędziowy. Stare drzewa owocowe 
i gąszcz bylin. Tel. 501 312 599.

  Sprzedam działkę 542 m2 przy ul.  
Melomanów. Kontakt 722 783 995.

  Kupię działkę ROD w Warszawie 
tel 538 517 921.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 

okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu. 
Układanie parkietu, desek, paneli. 
Profesjonalnie. Naprawy parkietu. 
Lakierowanie lakierami bezzapacho- 
wymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 
gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

   Złota rączka, drobne naprawy         
i pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

   Nauka polskich liter, czytania, dla 
dzieci z Ukrainy. Tel. 517 259 312. 

  Nauka czytania - dzieci 
dyslektyczne. Tel. 517 259 312.

  Nauczycielka języka polskiego  
udzieli korepetycji  lub dodatkowych 
lekcji z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. ZAPRASZAM! Do kontaktu 
mailowego (szelwina@wp.pl) lub 
telefonicznego: 663 32 94 38.

  Niemiecki dla osób w każdym 
wieku - nigdy nie jest za późno na 
naukę języka! Zapewniam miłą 
atmosferę, dojeżdżam na terenie 
Mokotowa. Tel. 661310993. 

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, 
angielski podstawówka i matura. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 

dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, angiel- 
ski (szkoła podstawowa i średnia,           
w tym przygotowanie do matury). 
Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

    Masaże relaksacyjne, 
refleksologia stóp dłoni i twarzy. 
Dyplomowany refleksolog, tel 504 
152 463. Osiedle Bernardyńska

  Podolog. Pedicure leczniczy z 
dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka. Tel. 
574 650 202.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. 
Ekspresowo. Tel. 602 774 491.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z angielskiego        
- 70 zł/h.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

  PRYWATNY DETEKTYW - pomoc      
w sprawach karnych, sprawdzenia 
fachowców, obserwacje, ustalenia 
adresowe dłużników, majątkowe, 
wykrywanie zdrad małżeńskich, tel. 
881 152 900.

  Opiekunka medyczna  
zaopiekuje się osobą starszą  2-3 
godziny dziennie . Tel. 509 288 565.

 Sklep mkstrefa.pl - same śliczne 
rzeczy. Markowe szkło, porcelana, 
artykuły dla dzieci, pluszaki, 
dekoracje,akcesoria i inne. Dobre 
ceny. Zapraszamy. Tel. 509 764 634.

  Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

  Piorę meble tapicerowane i 
dywany. Sumiennie i dokładnie. 
Długie doświadczenie. Dobre ceny. 
Tel. 503 667 130.

   Profesjonalne PRANIE DYWANÓW 
I TAPICERKI meblowej odkurza- 
czem piorącym Karcher. Tanio i 
solidnie. Ceny promocyjne od 5 do      
8 zł za mkw wykładziny lub dywanu.     
Tel. 577 305 175.

  WYNAJEM ODKURZACZA 
PIORĄCEGO Karcher Puzzi. Cena 
promocyjna 48 zł za dobę. Gratis 
100 g profesjonalnego proszku do 
prania dywanów. Darmowa 
dostawa. Tel. 577 305 175. 

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzyd- 
łowe 25 zł, balkonowe 25 zł, 
mycie żaluzji 15 zł/szt. Gwarantujemy 
zadowolenie i miłą obsługę.  
Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

    RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw majątko- 
wych (dział spadku) - tel.  501 532  
660, eurokontakt1@wp.pl.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

   Sprzedam meble używane w 
dobrym stanie. Tel. 517 259 312. 

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 20 kwietnia 2022 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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erie to czas słodkiego leniuchowania ale również aktywnego wypoczynku. Jak co 
roku Ośrodek Edukacji Kulturalnej „Sadyba” przygotował zimowy wypoczynek dla 

dzieci w wieku 6-12 lat. Mimo ograniczeń związanych z pandemią, udało nam się 
zorganizować bezpieczną i atrakcyjną akcję zimową. Życie podczas ferii koncentrowało 
się wokół wycieczek, spotkań oraz zajęć.
   W pierwszym tygodniu, po zapoznaniu i adaptacji, odbyło się spotkanie z Tadeuszem 
Podymniakiem, który opowiedział dzieciom jak powstawało metro w Warszawie.          
W kolejnych dniach mieliśmy wyjazdy na kręgle, zajęcia językowe w szkole Profi- 
Lingua, spotkania autorskie z Małgorzatą Janiną Berwid w Domu Spotkań z Historią. 
W Centrum Interpretacji Zabytku odbyła się lekcja „Co z tym zabytkiem?”. Nie mogło 
zabraknąć wyjścia do kina, dzieci wybrały „Skarb Mikołajka” oraz „Sing 2”.
  Było twórczo i ruchowo. W klubie graliśmy w bilard, piłkarzyki, twistera, gry plan- 
szowe. Były odlewy gipsowe, malowanie na koszulkach, robienie slimów, origami, a tak- 
że szycie na maszynie. Na koniec akcji oczywiście odbyło się uroczyste wręczenie dy- 
plomów i drobnych upominków.
  Powstały interesujące prace, były ciekawe rozmowy, świetne pomysły, nawiązały się 
nowe przyjaźnie. Mamy nadzieję, że zobaczymy się niebawem na akcji letniej.
  Styczeń i luty to również czas karnawału. Nasi najmłodsi klubowicze również mieli 
swój bal, podczas którego zaprezentowali barwne stroje. To już tradycja Klubu Malucha 
sprawiająca dzieciom wielką radość. Były tańce, konkursy i pyszne pączki.

Ciepło wspominamy zimę w OEK „Sadyba”...

Czytaj, nie czekaj. 
Awantury o książki                       
z Sylwią Chutnik

16 marca, 19:00, Nowy Teatr, 
Madalińskiego 10/16 Comie-
sięczne dyskusje o książkach. 
Tym razem wokół „Czarodziej-
skiej góry”  Tomasza Manna.

Piotr Damasiewicz 
Into the Roots

24 marca, 18:00, FINA 
Wałbrzyska 3/5. Koncert z cyklu 
FINA Na Ucho - brzmienia z gór 
w wydaniu zespołu jazzowego. 
Obowiązują zapisy.

Koncert chóru 
w Galerii Faras 

31 marca, 19:30, Muzeum 
Narodowe, Al. Jerozolimskie 3 
Koncert muzyki starobizan- 
tyjskiej oraz cerkiewnej. 
Obowiązują zapisy.

GalopFest - Festiwal Food 
Trucków i Piw Kraftowych

2-3 kwietnia, od 11:00, Tor 
Wyścigów Konnych Służewiec 
Otwarcie sezonu plenerowego      
- impreza dla wielbicieli 
pysznego jedzenia.

Serwis internetowy specjalnie dla Czytelników M6 informuje o ciekawych, darmowych 
wydarzeniach na Mokotowie i nie tylko. Szczegóły oraz więcej wydarzeń na waw4free.pl.

 klubie przy Korczyńskiej my- 
ślimy już ciepło o wiośnie i wra- 

camy z pełną ofertą do zajęć stacjonar- 
nych. OEK może poszczycić się bogatą 
propozycją zajęć dla osób w każdym 
wieku, począwszy od juniora a na 
seniorze skończywszy. 
  Na chętnych czekają: nauka gry na 
gitarze, nauka gry na pianinie, studio 
wokalne, plastyka, młody projektant 
(nauka szycia na maszynie), dance oek 
kids, gimnastyka dla seniora, joga, 
stretching, zumba, zumba kids, qigong, 
tai chi,  kursy komputerowe, zespół 
wokalny seniorów. Zapisy wciąż trwają. 
W miarę wolnych miejsc można do nas 
dołączyć w każdej chwili. Zajęcia pro- 
wadzą instruktorzy i specjaliści                 

w swoich dziedzinach. Polecamy zajęcia 
teatralne dla dzieci w wieku 4-6 lat. 
Zapraszamy do Teatrzyku STONOGA. 
Jest to świetny trening wyobraźni, uwra- 
żliwienie na sztukę oraz przełamywanie 
własnej nieśmiałości. Podczas zajęć 
młody człowiek ćwiczy koncentrację,  
pamięć i doskonali swój warsztat 
aktorski.
   Zachęcamy także do zapisu na Gor- 
donki. Podczas zajęć rozwijane są zdol- 
ności muzyczne u dzieci, słuch harmo- 
niczny, melodyczny oraz poczucie rytmu. 
Zajęcia są przewidziane dla dzieci od 6 
miesiąca życia do 2 lat.
   Dysponujemy jeszcze wolnymi miejs- 
cami w Klubie Malucha. Zapraszamy 
dzieci w wieku 2,5 - 5 lat.  Zapewniamy 

zaplecze adaptacyjne, które przygotuje malucha do 
pobytu w przedszkolu. Realizujemy zajęcia ruchowe, 
muzyczne i plastyczne. 
   Osoby dorosłe z kolei mogą się zapisać na różnego 
rodzaju zajęcia ruchowe. Każdy znajdzie coś dla siebie.
   Szczególnie warte uwagi są zajęcia jogi. Podczas 
kursu można poznać i nauczyć się poprawnie wyko- 
nywać pozycje i sekwencje jogi, popracować nad 
prawidłowym oddechem i postawą oraz zrelaksować 
swoje ciało i umysł. Praca pod okiem wykwalifiko- 
wanego instruktora daje nie tylko lepsze efekty, ale 
przede wszystkim minimalizuje ryzyko urazu. Nowy 
instruktor, nowa grupa - naprawdę warto.

Paulina Gręda, OEK „Sadyba”

Justyna Lewandowska, OEK „Sadyba”
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UWAGA!
W związku z obchodami 50 –tej rocznicy 

powstania placówki OEK „Sadyba” poszukuje 
osób, które w latach 70-tych, 80-tych, 90-tych 
uczęszczały na zajęcia bądź współpracowały z 

klubem. Prosimy o kontakt pod nr tel. 608 554 398

...ale już ruszamy z wiosenną ofertą

Wycieczka do Muzeum Warszawy.
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…a opóźnienie może jeszcze ulec zmianie. Budowa linii tramwajowej do 
Miasteczka Wilanów nie ma szczęścia. Najpierw okazało się, że nie dotrze 
do Wilanowa, a jedynie na Stegny, teraz tramwajarze muszą powtórzyć 
przetarg na wykonawcę. 
 Pierwotnie przetarg rozstrzygnięto w styczniu. Początkowo oferty wszyst- 
kich siedmiu firm, które zgłosiły się w przetargu, przewyższały budżet prze- 
znaczony na tę inwestycję, jednak w przypadku Budimexu cenę udało się 
zbić podczas aukcji internetowej. Całość zamówienia wyceniła ona na 732 
miliony, co oznaczało, że w odniesieniu do odcinka obejmującego  trasę od 
Puławskiej wzdłuż Jana III Sobieskiego za skrzyżowanie z św. Bonifacego, 
cena wyniosłaby ponad 492 mln zł, czyli nieco mniej od kwoty, którą na 
realizację inwestycji zabezpieczyło miasto.
  Wybór oferty Budimexu został jednak oprotestowany przez konkuren- 
cyjną firmę ZUE, która zarzuciła rywalowi przyznanie dodatkowych punk- 
tów za doświadczenie, którego firma realnie nie ma. Przychyliła się do tego 
Krajowa Izba Obrachunkowa i nakazała powtórzenie  aukcji elektronicznej.
Teraz Tramwaje Warszawskie będę musiały powtórzyć licytację. Na razie nie 
wiadomo, kiedy procedura przetargowa mogłaby się odbyć. A czas zaczyna 
grać w tym kontekście coraz istotniejszą rolą. Jeśli linia tramwajowa nie zosta- 
nie rozliczona do końca 2023 r., to może utracić dofinansowanie z UE.

KĄCIK Z POEZJĄ

Spacer z Ewą
Kwietniowy wiaterek
Wpadł na podwórko
Siadł na starej studni
Napił się wody
Do góry podskoczył
Taki to z niego urwis.
- Kółka na studni?!
- Wprost niesłychane!
- Zdejmę te zielone ozdoby
Poderwał się
Zawirował
Przysiadł na dachu zmęczony
Spojrzał na ścieżkę do zagajnika
Dmuchnął ciepło i lekko
Na starym klonie
Poszumiał chwilkę
Poszedł na spacer z Ewą.

Maria Leśniowska
(autorka jest mieszkanką 
Stegien Północ)

Tramwaj na Stegny przyjedzie 
z opóźnieniem…

Ogłoszenie

  zimowego snu zbudziła się już Energetyczna Liga 
Mistrzów - międzyosiedlowe rozgrywki w piłkę 

nożną organizowane przez mieszkańców „Energetyki”. 
Szesnasta już runda ligi rozpoczęła się na początku 
marca, ale w ograniczonej formie. Spotkania będą 
odbywać się tylko na boisku na osiedlu Idzikowskiego, 
gdyż mieszkańcy nie otrzymali zgody na korzystanie     
z boiska przy ul. Maltańskiej na Stegnach Południe. 
   Wiosną na murawie walczyć będzie 12 zespołów 
podzielonych na dwie ligi. Tytułu mistrza broni Sady- 
biakos, którym szyki pokrzyżować będą chcieli, jak 
zwykle, sąsiedzi z Sadybianki, ale także drużyna Sadyba 
Tour powstała  z połączenia zespołów Sadyba i Furia. 
Do pierwszej ligi wrócić ma zamiar Morowa Ferajna,     
a pierwszą ofiarą tych ambicji padł zespół Admini- 
stracja-M6 - w starciu obu drużyn padł wynik... 28:2. 
W II lidze debiutuje nowa ekipa - Radler.
   Mecze odbywają się na boisku na osiedlu Idzikow- 
skiego w poniedziałki, wtorki i czwartki o 19.50 oraz 
20.50. 

Energetyczna Liga Mistrzów 
tylko na Idzikowskiego

Z

M6.


